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Jätkame kõlakodade tutvustamist.           
                                                         Foto: AARE HINDREMÄE 

Tiia ja Rain Tulpi (fotol) pereettevõte OÜ 
Woodlogers on 9 aastat arendanud Lau külas 
Laukataguse Puhkeküla.  Foto: AARE HINDREMÄE 

Vallavanem 514 1647
Majandusvaldkonna abivallavanem 5346 1343
Sotsiaal-, haridus- ja kultuurivaldkonna abivallavanem 509 8853
Arendusjuht 503 6104
Vallasekretär 5854 2344
Finantsjuht 489 8827
Pearaamatupidaja 489 8826
Hariduse- ja kultuuritööspetsialist 5750 1325
Spordi- ja noorsootööspetsialist 5304 8818
Sotsiaaltööspetsialist K. Solman 5333 9978
Sotsiaaltööspetsialist R. Rahe 528 2141
Lastekaitsespetsialist 5300 2894
Sotsiaaltoetuste spetsialist 5342 2801
Ehitusspetsialist 5625 6130
Maakorraldusespetsialist 5875 7032
Taristuspetsialist 5361 9303
Hanke- ja haldusspetsialist 5304 0923
Keskkonnaspetsialist 5332 1210
Kõigi kontaktide info asub https://kehtna.kovtp.ee/kontaktid.

Enamik Kehtna Vallavalitsuse 
lauatelefonide numbritest on peatatud. 

Kasutusele jäävad juba olemasolevad 
mobiilinumbrid, lisandusid ka mõned uued.

Maikuuga lõppesid Järva-
kandi kergliiklustee silla ehi-
tustööd. Tööde käigus valmis 
uhke sildehitis (betoonkonst-
ruktsioon) kogupikkusega 13 
meetrit, silla ava on 7 m ja 
koos kergtee korrastamisega 
oli ehitusala pikkus 77 meet-
rit, millest asfaldiga kaeti 57 
meetrit. Silla ehitusega oli 
Kehtna vallal muret ja tööd 
küllaga.

Ehitushanke võitis ettevõte 
Leonhard Weiss RTE AS 
ja suureks abiks vallale oli 
omanikujärelevalvet teostav 
fi rma Estroad OÜ, kes tegi 
oma tööd põhjalikult.

17. aprillil 2019. aastal 
otsustas Kehtna Vallavolikogu 
võtta Järvakandi kergliiklus-
tee silla ehitamiseks laenu 
kuni 65 000 eurot. Sildehi-
tis ise läks vallale maksma 

61 441,99, omanikujäreleval-
ve leping 3600 eurot. Poolte 
kokkuleppel täiendati torupii-
ret ühe lisatoruga, see lisandus 
ka lepingumaksumusele.

Üheks suureks murekohaks 
osutus gaasitoru asukoht ja 
selle kõrgus. Silla betoon-
konstruktsioon tuli valada 
kohapeal, mis muutis töö-
protsessi keerukamaks ning 
ajakulukamaks. Vaatamata 
keerulisele olukorrale riigis 
seoses koroonaviirusega val-
mis sild tähtajaks.

Sulleri sild on väga vajalik 
Järvakandi kogukonnale. 
Kuna tegemist on tööstus-
aleviga, on ka liiklus läbi alevi 
väga tihe, jalakäijatele on suu-
reks ohuks veoautod. Samasse 
teelõiku jäävad ka Sulleri 
puhkeala ja alevi kalmistu. 
Nüüd on Järvakandi elanikel 

Eidapere Kool 
Karmen Prinken
Kärolin-Triin Laak
Liisa Aasaväli
Martin Lehtsaar
Sander Saaremaa
Sandra Ilves
Sten Bender
Klassijuhataja 
Margus Maripuu

võimalus turvaliselt liikuda. Rõõm 
on näha, et suur hulk inimesi on sil-
la juba omaks võtnud ja harrastab 
sellel teelõigul tervisesporti ning 
vabaajategevusi.

Suur tänu Kehtna vallale ja kõi-

gile ametnikele, kes võtsid Sulleri 
silla endale mureks ja vaevaks!

Järvakandi kogukonna nimel
Järvakandi kogukonna nimel

Katrin Anto, 
Kehtna Vallavolikogu liige

Järvakandi Sulleri sild - 
kaua tehtud kaunikene! 

Kehtna Põhikooli lõpetajad 2020.                      Foto: AARE HINDREMÄE

Valtu Põhikool
Andreas Palandi 
Edith Niit 
Egle Raudsep 
Elise Kreuz 
Germo Vibus 
Kaisa Kurvits  

Kehtna Kunstide Kooli lõpetajad lk 5

Kehtna Põhikool
Adele Zubov
Dominik Ian Morozov
Elis Tammaru
Heiky Jaaska
Iris Kaljura
Karl Martin Link
Karolina Schults
Laura Kase
Ranno Lundver
Rasmus Reispass
Sander Lillmann
Sten-Oskar Meister
Tanel Glük

Klassijuhatajad 
Edda Rei ja Piret Salmiste

Kristjan Kivilo 
Mario Põlma 
Markos Vahtre 
Mihkel Jõulu 
Stella Sepman
Klassijuhataja Luule Linamäe

Järvakandi Kool
Maria Johanna Ahti-
jainen
Anna-Liisa Jõema
Arto Kivisild
Deisi Sammal
Jarco Kangur
Kaur Vahtre
Kenneth Kõrgeperv

Lizette Azojan
Magnus Albri
Merlin Jaansalu
Oliver Hollo
Sandra Pärnpuu
Triinu Rohtla
Virgo Trommel
Klassijuhataja Piret Oole

Järvakandi Sulleri sild läks vallale maksma 65 000 eurot.    Foto: KATRIN ANTO

Kehtna vallamaja 489 8820

Järvakandi 
teenuskeskus 5333 5232

1. juunist saab Järvakandis vallaga asju ajada 
uues kohas - teenindusmajas Pargi 1. 
Teenuskeskus on avatud esmaspäevast nelja-
päevani kell 9-12 ja 13-16, reedel 9-14. Kui uks 
on kinni, on uksel silt täpsema infoga. Kui soo-
vite kindla ametnikuga kohtuda, saate leppida 
aja telefoni teel kokku.  Rõõmsa kohtumiseni! 
                      Foto: JALMAR MANDEL
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Täna 16 lehekülge!
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Vallavolikogus

Toimetaja Aare Hindremäe, 
e-post vallavaatleja@gmail.com

Tootja Kredor OÜ
Tehniline teostus Nädaline OÜ 
Trükk AS Printall. Tiraaž 2800

Augustikuu lehe materjale
 ootab toimetus 17. augustiks.

Väljaandja: Kehtna Vallavalitsus  
(Pargi 2, Kehtna 79001)

Kehtna Vallavolikogu istung 
toimus 17.06.2020 Kehtna 
Põhikoolis. Istungit juhatas 
volikogu esimees Peeter 
Kustmann.

Istungil osalesid: Elmo Allika, Katrin 
Anto, Madis Haasma, Eno Hermann, 
Rein Järvik, Kalju Kalda, Enar Karu-
oja, Laura Kokk, Mati Kutser, Allar 
Läll, Marko Matson, Lauri Mölder, Illar 
Olesk, Andres Pärn, Raigo Sammal, 
Jaan Sildoja, Riina Tomingas ja Sille 
Valinu.

Istungist võtsid osa vallavanem 
Indrek Kullam, abivallavanemad Katrin 
Velleste ja Jalmar Mandel, vallasekretär 
Maire Pettai, keskkonnaspetsialist 
Aivar Puur, ehitusspetsialist Hans-
Jürgen Schumann, fi nantsjuht Marika 
Ojaperv, pearaamatupidaja Riina Pruu-
li, hariduse- ja kultuuritööspetsialist 
Teele Ojasalu ja arendusjuht Varri Väli. 
Istungit oli kuulamas Joonas Laur.

Kehtna Vallavolikogu majandus-, 
ettevõtlus- ja keskkonnakomisjoni 
esimehe ja aseesimehe valimine

Peeter Kustmann andis ülevaate 
senise esimehe Mati Kutseri taga-
siastumisavaldusest. Volikogu liige 
Jaan Sildoja esitas komisjoni esimehe 
kandidaadiks Andres Pärna ning Katrin 
Anto aseesimehe kandidaadiks Peeter 
Kustmanni. Esitatud kandidaadid olid 
enda kandidatuuride ülesseadmisega 
nõus. Volikogu moodustas valimisteks 
häältelugemise komisjoni koosseisus 
Katrin Velleste, Aivar Puur ja Varri 
Väli. Komisjon viis läbi kaks salajast 
hääletust. Mõlemast hääletusest võttis 
osa 18 volikogu liiget, mõlemal hää-
letusel said esitatud kandidaadid 18 
poolthäält ning vastavalt hääletustule-
mustele on uus majandus-, ettevõtlus- 
ja keskkonnakomisjoni esimees Andres 
Pärn ja aseesimees Peeter Kustmann.

Kehtna valla 2019. aasta majandus-
aasta aruande kinnitamine

Marika Ojaperv andis ülevaate 
aruande koostamisest ning olulise-
matest muudatustest võrreldes 2018. 
aasta andmetega. Varade maht seisuga 

31.12.2019 oli 22 027 000 eurot, suu-
renedes aastaga 523 000 eurot. Varade 
mahust moodustavad põhivarad 91% ja 
käibevarad 9%. Põhivaradeks on kin-
nisvarainvesteeringud ja materiaalne 
põhivara. Materiaalse põhivara osakaal 
kogu põhivaradest oli 2019. aastal 91%. 
Põhivara maht on aastaga suurenenud 
890 000 eurot materiaalse põhivara 
arvelt. Suurimad investeeringud on 
Järvakandi tööstuspargi arendamine 
877 000 eurot, Järvakandi Kooli 
renoveerimine 665 000 eurot, Eidapere 
Kultuurikeskuse katusekatte vahetus 
150 000 eurot ja Valtu Põhikooli vana 
maja katusekatte vahetus 101 000 eu-
rot. 2019. aastal suurenesid kohustised 
kokku 410 000 euro võrra. Sealhulgas 
suurenesid pikaajalised kohustised 
360 000 eurot ja lühiajalised kohustised 
50 000 euro võrra. 

31.12.2019 seisuga oli netovara 
17 373 000 eurot. Netovara moo-
dustab kogu bilansimahust 2019. 
aastal 79%. 2019. aasta tegevustulud 
on 10 376 000 eurot, mis on eelneva 
aasta tegevustuludest 792 000 euro 
võrra väiksemad, peamiselt vähenesid 
saadud toetused 963 000 euro võrra. 
2019. aasta tegevustuludest moodusta-
sid maksutulud 45%, saadud toetused 
41%, tulu kaupade ja teenuste müügist 
13%. 2019. aasta tegevuskulud olid 
10 150 000 eurot, mis on eelmise aasta 
tegevuskuludest suuremad 50 000 euro 
võrra. Tegevustulemiks kujunes 2019. 
aastal 226 000 eurot. 

Revisjonikomisjoni esimees Laura 
Kokk esitas komisjoni arvamuse, mille 
kokkuvõttes tegi volikogule ettepaneku 
aruanne kinnitada.

Volikogu kinnitas 2019. aasta majan-
dusaasta aruande.

Kehtna valla 2020. aasta I lisaeelarve 
vastuvõtmine

Marika Ojaperv selgitas, et Kehtna 
valla 2020. aasta I lisaeelarve vaja-
dus tuleneb koroonaviirusest tingitud 
majanduslangusega seotud tulumaksu 
alalaekumisest ja esialgses eelarves 
planeerimata täiendavate riiklike toe-
tuste kajastamisest (tulubaasi stabili-
seerimine, teede investeeringud ja uued 
investeeringud). Lisaeelarve vastuvõt-
misega suureneb eelarve kogumaht 

442 381 euro võrra, moodustades valla 
lõpliku eelarve mahuks 12 371 898 
eurot. Uuteks investeeringuteks on 
eraldatud 410 000 eurot, millest I 
lisaeelarves on jaotatud investeerin-
guteks 300 000, mis on planeeritud 
järgnevateks investeeringuteks: Kehtna 
Lasteaia Siller elektrisüsteemi uuendus 
90 000; Järvakandi Kooli võimla 
soojustamine 80 000; Valtu Põhikooli 
kolme klassiruumi ja saali lae remon-
ditööd 60 000; Järvakandi ja Kehtna 
lasteaedade õuealade parendus 50 000 
ning valvekaamerate soetus 20 000. 
Volikogu võttis käesoleva aasta I 
lisaeelarve esitatud mahus vastu.

Kehtna Vallavolikogu 29.05.2019 
otsuse muutmine 

Jalmar Mandel andis ülevaate Järva-
kandi vallamaja müügi senisest käigust. 
Kuna senise pakkumise käigus pole 
tulnud ühtki huvilist, on majandus-
komisjon teinud ettepaneku alandada 
müügihinda, pakkudes selleks 45 000.

Toimus arutelu, kui madalale võib 
hind müügiks sobivuseks langeda 
ja kas oleks võimalik pakkuda seda 
hoonet erinevatele ettevõtetele väljas-
pool Järvakanti. Kahjuks pole senise 
kuulutamise peale huvilisi tekkinud. 
Volikogu otsustas hinda langetada ning 
jätkata müüki hinnaga 45 000.

Volituste andmine hoonestusõiguse 
seadmiseks

Varri Väli selgitas eelnõu sisu. Alates 
1. juulist on planeerinud vald sõlmi-
tavast lepingust lähtuvalt Järvakandi 
hooldekodu opereerimise üle anda 30 
aastaks Balti Sotsiaalteenuste OÜ-le. 
Katrin Anto soovis teada lepingu 
koostajat ja tegi ettepaneku täiendada 
lepingut maksete mittelaekumisel 
viivise nõudega. Illar Olesk algatas 
arutelu, kas 30 aastat on siiski õige, 
vajalik oleks kirjutada lepingusse 
võimalik aastatasu muutmise võimalus. 

Hans-Jürgen Schumann selgitas 
lepinguga seotud investeeringute suu-
rust, mis seisnevad praeguse hoone 
remondis ja uue hoone ehituses ning 
kogu teenuse pakkumise üleandmises, 
mis on valla seisukohalt väga olulised, 
seega pole hoonestusõiguse aastatasu 
tõstmine lepingu kestel põhjendatud.

Laura Kokk esitas küsimuse Eidaper-
re planeeritava hooldekodu kinnistuga 
seotud kohustuste ja saadud toetuste 
kohta. H.-J. Schumann selgitas, et 
planeeritav hooldekodu oli vee- ja 
kanalisatsiooniprojekti toetusele soo-
dustav asjaolu. Rein Järvik selgitas, et 
otseselt mingeid kohustusi ja toetusi 
selle kinnistuga seoses praegu pole ja 
plaan Eidaperre hooldekodu rajada on 
jätkuv, aga teostuse võimalusi näitab 
aeg. 

Rein Järvik taandas ennast otsusta-
misest.

Hääletuse tulemusena andis volikogu 
vallavanemale volitused lepingu sõlmi-
miseks Balti Sotsiaalteenuste OÜ-ga.

Arvamuse andmine maavara kae-
vandamise keskkonnaloa muutmise 
taotluse kohta

Aivar Puur selgitas loa muutmise 
taotlust – muuta soovitakse kae-
vandamise ja kaevise väljavedamise 
aega, maaomanike soovil jäetakse 
korrastatud maale kujunenud veeko-
gude kaldad kasvukihiga katmata, sest 
selliselt aeglustub kalda taimestumine 
ja lihtsustub maaomanike juurdepääs 
veekogudele. Toimunud arutelu põhjal 
oli volikogu nõus loa muutmisega.

Vallavara võõrandamine 
Jalmar Mandel selgitas Värava ja 

Hooviala kinnistute müügiks toimu-
nud elektroonilise enampakkumise 
nurjunuks tunnistamise vajadust. Laura 
Kokk esitas kodanike ettepaneku 
müügi korraldamiseks. Jalmar Mandel 
selgitas, et vallavara müügiks on 
kord, millest tuleb lähtuda ja eelnõu 
edasilükkamine on samuti volikogu 
pädevuses. Allar Läll selgitas piirkonna 
arvamust ja koos Enar Karuojaga 
esitati ettepanek lükata eelnõu käes-
oleval istungil otsustamisest tagasi ning 
majanduskomisjonil menetleda asja 
uuesti, arvestades võimalusel esitatud 
ettepanekut müügi korraldamiseks.

Valla koolide põhimääruste kehtes-
tamine

Katrin Velleste andis ülevaate 
koolide põhimääruste kehtivusest ja 
viimastest muutmistest. Arukas on, 
kui valla koolidel oleks sarnased põ-

himäärused ning kõikide valla koolide 
teeninduspiirkonnaks oleks kogu valla 
territoorium. Teele Ojasalu selgitas, et 
seadustest tulenevate nõuete täitmine 
on ka nende põhimääruste kehtestami-
sega täidetud. 

Volikogu kehtestas uued põhimää-
rused Järvakandi, Kehtna, Valtu ja 
Eidapere koolidele.

Kehtna Vallavolikogu määruse mu-
nitsipaalkoolide töötajate koosseisu 
kinnitamise korra kehtetuks tun-
nistamine

Teele Ojasalu ja Katrin Velleste 
selgitasid eelnõu sisu, et koolide 
uutes põhimäärustes on reguleeritud 
seni eraldi määrusega kehtestatud 
toimingud ning volikogu tunnistas vana 
määruse kehtetuks.

Muud küsimused
Laura Kokk soovis selgitusi kar-

jääri teenindavate teede kohta. Jalmar 
Mandel, Aivar Puur ja Hans-Jürgen 
Schumann andsid selgitusi ja soovitusi 
esitada kodanikel, kes on häiritud, oma 
ettepanekud teiste teede kasutamiseks.

Sille Valinu soovis infot Lelle piir-
konna ühisveevärgi ja -kanalisatsiooni 
arenduse kohta, H.-J. Schumann selgi-
tas, et pärast arengukava kehtestamist 
on võimalik planeerida, kas ja millal 
saab neid kulutusi planeerida. Indrek 
Kullam selgitas, et seoses Lelle veevär-
gi renoveerimise mahukusega on vaja 
hinnata valla võimekust.

Riina Tomingas soovis infot Eidapere 
asula äärealade elanikele veevärgi väl-
jaehitamise kohta. Indrek Kullam andis 
teada, et vajalikud dokumendid nende 
tööde tegemiseks ja raha taotlemiseks 
on vormistamisel.

Indrek Kullam andis edasi valvekaa-
merate hankimise ning paigaldamisega 
seotud info.

Järgmine volikogu istung toimub 
19.08.2020.

Selma Ustav, 
vallavolikogu sekretär
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Toimetusel on õigus lugusid toimetada ja lühendada

Valla leht internetis 
https://kehtna.kovtp.ee/kehtna-valla-infoleht-

valla-vaatleja

 @kehtnavald

KEHTNA LASTEAED SILLER 
pakub alates 

1. septembrist 2020 tööd:

KOKALE
 (1,0 koormusega Kehtna Põhikooli jaotusköögis);

MAJAHOIDJALE-REMONDITÖÖLISELE 
(1,0 koormusega).

Avaldus oma töösooviga saata 15. juuliks 2020 
aadressile 

kehtna.lasteaed@kehtna.ee. 
Täiendav info Riina Loolt numbril 5551 2480.

Järvakandi Soojus OÜ nõukogu edastab 
16.06.2020 vastu võetud otsuse, mis 
tuleneb seadusest, gaasi hinnast ja 
koostööpartneri muutunud võimalus-
test. Järvakandi aleviku soojusenergia 
tootja on sunnitud kehtestama müüdava 
soojusenergia käibemaksuta hinnaks 
49,90 €/MWh (muutus +3%) alates 
1.10.2020. Senine, alates 2017. aasta 
märtsist kehtiv 48,46 €/MWh hind on 
ennast ammendanud ning ettevõttel 
kaovad energiasäästliku soojusedastuse 
investeerimise võimalused. 

Tänaseks päevaks on ettevõte kõik 
trassilekkekaod likvideerinud ning 
vähimgi leke on kohe avastatav, kuid 

soojuskadu vanemate küttetrasside osas 
on ilma investeeringuteta võimatu vä-
hendada. Nõukogu on olnud seisukohal, 
et teenuse hind peab olema elanikele 
võimalikult optimaalne arvestades, et 
ka ettevõte oleks jätkusuutlik. Arves-
tades üleüldist olukorda ja hetkel veel 
aimamatut tulevikku, võib tekkida olu-
kord, kus nõukogu peab hinnapoliitika 
täiendavalt üle vaatama, sest praegune 
prognoos on vägagi piiripealne, mis 
on soojusettevõtetelt põhiolemuselt 
nõutud.

Marko Valgma, Järvakandi 
Soojus OÜ nõukogu esimees

Soojusenergia hinnamuutus 
Järvakandis alates 1. oktoober 2020
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Alates 1. juunist saab 
Järvakandis vallaga asju 
ajada uues kohas – teenin-
dusmajas Pargi 1. Kehtna 
Vallavalitsuse Järvakandi 
teenuskeskuse uks on 
lasteaiapoolses otsas. 

Teenuskeskuses on iga päev kohal 
kõigile tuttavad Selma Ustav ja 
Riina Männa, paaril päeval näda-
las abivallavanem Jalmar Mandel 
ning sotsiaaltöötajad. Ehitus-, maa-, 
keskkonna- ja teiste valdkondade 
ametnikud vastavalt vajadusele.

Tühjalt seisnud ruumid remontis 
Willu Ehitus OÜ, elektritööd tegi Elfi 
Elekter OÜ, ventilatsiooni, kütte ja 
veevarustuse tööd Kehtna Vesi OÜ ja 
Järvakandi Soojus OÜ. Sisekujunduse 
mõtles välja Kehtna Vallavalitsuse di-
sainer Seily Sõgel-Raid. Kujunduses 
on kasutatud palju klaasi – just nagu 
Järvakandile kohane. Ruumid on 
avarad, valged ja helged! Siia tulles 
jätkem vägikaikad väljapoole, istume 
ümber laua ja peame aru, kuidas peab 
tegutsema, et Järvakandis asi edeneks.

Järvakandi teenindusmaja on nõu-
kaajal rajatud kolossaalne ehitis ja 
täna seda efektiivselt sisuga täita on 
paras katsumus. Lisaks väikestele 
äridele oleme järjest rohkem siia 
paigutanud vallaasutusi. Varasemast 
ajast saun, raamatukogu, Kehtna 
Kunstide Kooli filiaal, Järvakandi 
Soojus, eakate päevakeskus… Nüüd 
siis äsja avatud valla teenuskeskus. 

Järge ootavad Järvakandi Klaasimuu-
seumi varahoidla ja tööruumid ning 
vallavalitsuse arhiiv. Teise korruse 
remont ongi järgmine suurem töö 
teenindusmajas - kirikupood kolib 
välja, eakate päevakeskuse asukoht 
muutub.

Mis siis vanal vallamajal viga 
oli, küsite… Suureks jäi. Varem oli 
Järvakandi vallamajas iga päev kohal 
ligi kakskümmend töötajat, nüüd palju 
vähem. Vähem sellepärast, et riigi 
ülalpidamine odavam oleks. Odavam 

ei tähenda, et vallavalitsus nüüd keh-
vemini toimiks, selle tõestuseks paar 
näidet: korda tehtud koolimaja, uus 
tee (mis võimaldab selle ääres asuva-
tel ettevõtetel paremini tegutseda ja 
loob võimaluse tööstusala arenguks 
ning pakub kõigile liiklejatele turva-
lisema kulgemise), uus sild kergteel 
ning väiksemaid asju peoga peale.

Vana vallamaja ei ole vallavalit-
susele enam vajalik ja ka Järvakandi 
ettevõtted ei ole selle kasutamiseks 
eriti huvi näidanud. Seega on voli-

kogu otsustanud endise Järvakandi 
vallamaja enampakkumisel maha 
müüa.

Aga et oma silm on kuningas, siis 
astuge teenuskeskusest läbi esmaspäe-
vast neljapäevani kella 9-12 ja 13-16, 
reedel 9-14. Kui uks on kinni, on 
uksel silt täpsema infoga. Kui soovite 
kindla ametnikuga kohtuda, leppige 
aeg telefoni teel kokku. Rõõmsa 
kohtumiseni!

Jalmar Mandel, abivallavanem

Anname teada, mis valla teedel on 
toimunud ja mis sel aastal plaanis. 
Riigihanke korras on selgunud 
mahukamate tööde teostajad. 
Kruusateede hööveldamine ja 
tolmutõrje – Eesti Teed OÜ, mustka-
tendi parandustööd – Eesti Teed OÜ, 
teeäärte niitmine – Kurtnasil OÜ.

Mustkatendi paigaldamisel teostatakse sel aastal 
põhiosa töödest Kehtna alevikus. Mustkatet 
parandatakse ja ehitatakse Staadioni, Lasteaia, 
Tiigi, Kuuse põik, Aiandi tee, Männiku, Kooli, 
Sireli, Allika ja Põllu tänavatel. Eelmisel aastal 
jäid ühisveevärgi ja kanalisatsiooni ehituse järel 
ressursside puudusel lõpetamata Tuule, Männi 
ja Metsa tänavad Eidaperes, mis sel aastal korda 
tehakse. 

Kaerepere piirkonnas korrastatakse lagunenud 
Kaerepere-Veehoidla, Kehtna-Lellapere teed 
ning Toominga ja Sinilille tänava lõigud. Nendel 
tänavatel tuleb tööde teostamise ajal liikumiskit-
sendusi, palun liiklejatelt kannatust, see tasub 
end ära teeolude paranemise nimel. Eelnimetatud 
tööde tegija leidmiseks toimub kolm riigihanget, 
millest kahel on võitja selgunud – mõlemal 
Tariston OÜ.

Kruusteedel parandame kohti, mis niisketel 
aegadel kaotavad kandvuse, on pehmed ning 
raskendatud on sõiduautoga tee läbimine. Valitud 

materjal ja tehnoloogia, mida ka eelmisel sügisel 
kasutasime, on andnud hea tulemuse. Planeerime 
ka osaliselt kruusakatendi täiendamist suuremate 
koormustega teedel.

Artikli kirjutamise ajal on veel toimumas lu-
metõrje riigihange. Sellega saame pikemaajalised 
teenusepakkujad ja pisut enam meelerahu, et meid 
on aitamas tublid lumetõrjujad.

Palve kinnistuomanikele, kelle kinnistud piirne-
vad teedega: et teede hooldamine oleks kiirem ja 
liiklusohutus oleks tagatud, palun koostöös teede 
hooldajaga aidata hoida teeäärsed alad puudest, 
okstest, kividest jms võimalikult vabad. Kõige 
keerukam on talihooldusel, mille käigus lumetõrje 
takistused on lumekihi all, masina juht peab 
jälgima ka takistusi masinast kõrgemal ja külgedel 
ning kõige selle juures kiiresti kokkulepitud alalt 
lume tõrjuma. Meie teed ja tänavad on kohati nii 
kitsaks jäänud, et lumetõrjemasin võib keelduda 
teenuse osutamisest. Tee takistustest vabana 
hoidmisel on mõeldavad erinevad koostöövormid 
naabrite, valla ja ettevõtjatega – oluline on oma 
heatahtlikkust üles näidata. Oleme väga tänulikud 
inimestele, kes on sellist joont hoidnud ja teevad 
seda edaspidi.

Lõpetuseks annan teada, et taristuspetsialisti 
telefoninumber on muutunud – 5361 9303 on 
number, millelt võib küsida infot valla teede 
kohta, millele teada anda teedel olevatest 
murekohtadest, aruteluteemadest, aga ka läkitada 
kiitust ja tunnustust.

Marko Valgma, taristuspetsialist

Hooldused ja tööd valla teedel

Järvakandi teenuskeskus teenindusmajas

„PEATUS“
Tore ja lõbus pereetendus Aino
Pervikust ja Eno Rauast koos 
nende toredate tegelastega.

Autor Kalle Kõiv
Lavastaja Mikk Merekivi
Järvakandi Kultuurihalli 

harrastusteater Kandikohtlased

9. august 12.00
22. august 14.00

Järvakandi Klaasimuuseumi hoovil 
(vihma korral kultuurihallis)

Pilet 3 ja 5 eurot, 
kuni 7-aastased lapsed TASUTA

Uue teenuskeskuse ruumide kujunduses on kasutatud palju klaasi.                    Foto: JALMAR MANDEL

KÜLAVANEM

Seily Sõgel-Raid.              Foto: HERKKO LABI

Nimi
Keava külavanem Seily Sõgel-Raid. 

Milline küla?
Keava.

Mis ajast alates oled Sa külavanem?
1.03.2020.

Mis on kõige põletavam küsimus 
Sinu külas?
Oluline on, et meie asula pood ja 
raamatukogu jätkaks tööd. Rongi- ja 
bussiliiklus oleks kenasti korraldatud 
ka edaspidi.

Lemmiksündmus Sinu külas?
Tegelikult on kaks sündmust: muinas-
tulede öö ja lasteilutulestik. Mõlemad 
traditsioonid oleme ise algatanud 
kuus aastat tagasi. Need mõlemad 
sündmused toovad meile külalisi ka 
kaugematest Raplamaa küladest.

Mis Sulle külavanemaks olemise 
juures kõige enam meeldib?
Ühtsustunne ja arusaam, et eelnevate 
aastate töö on vilja kandnud. Elanikud 
väärtustavad Keavat ja iga müügis 
olev maja leiab uue omaniku. Kuna 
olen Keavas toimetanud koos eelmise 
külavanema Markoga juba kuus aastat, 
on üleminek olnud lihtne ja Keava 
inimesed on mind „üles leidnud“ selle 
paari lühikese kuuga.

Milline on Su küla 2 aasta ja 25 aasta 
pärast?
Tahaks loota, et mitte nii väga erinev. 
Loodan küll, et erinevad haljasalad 
saavad veelgi kaunimaks, aga samas 
sellise väikese armsa aleviku tunnetus 
võiks alles jääda. Inimesed hoiavad 
veel rohkem kokku ja hoolivad oma 
ümbrusest.

Milline mure Sind kui külavanemat 
kõige rohkem puudutab?
Rohkem võiks olla koos tegemise 
rõõmu ja vähem iseenda eest väljas 
olemist. 

Mida õpetab külavanema roll Si-
nule?
Erinevate seisukohtade mõistmist ning 
nendele kompromisside leidmist.

Oluline mõttekild Sinu küla elanike 
jaoks.
Hoolige üksteisest, oma naabritest. 
Hoidke oma kodukohta ja kiigake 
kaugemale oma aiast. Keava, ikka 
heaga!
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Meenutagem, et Eestis loetak-
se kodukaunistamisliikumise 
alguseks aastat 1936, kui rii-
givanem Konstantin Päts selle 
algatas.

11. mail 1997. aastal kutsus 
president Lennart Meri oma 
emadepäevakõnes eestimaalasi 
üles oma kodusid kaunistama. 
Selle pikaajalise üldrahvaliku 
liikumise eesmärgid on ajas 
muutunud järjest suuremaks, 
kuid üldeesmärk on kogu Eesti 
kui meie kodu kaunimaks ku-
jundamine.

Üleriigilise konkursi „Kodu 
kauniks“ eestvedaja on MTÜ 
Eesti Kodukaunistamise Ühen-
dus ja Raplamaal on tegevuse 
eest vastutajaks Raplamaa Oma-
valitsuste Liit.

Kehtna vallas kutsusime 
valla kodulehe, ajalehe ja sot-
siaalmeedia vahendusel kõiki 
konkursil osalema ja rajatud ilu 
meie koduvallas märkama. 5. 
juuniks esitati meie valla kon-
kursile üksteist igati tunnustust 
väärivat kodu ja aeda. Täiesti 
omanäolisi aedu ja kodusid 
hinnata, võrrelda ja kaunimaks 
tunnistada on ääretult raske. 
Komisjonil koosseisus Anne 
Ojasalu, Kaja Mõtsnik, Piret 
Jänts ja Katrin Velleste oli va-
likuid teha ütlemata keeruline. 
Konkurss on siiski konkurss ja 
vallast võimalik esitada maa-
konda üheteistkümnest kodust 
vaid kaks kaunimat. Hinnati 
eelkõige terviklikku ruumitaju, 
heakorda, haljastust, valikute ja 
vormide sobivust ja kvaliteeti.

Anneli ja Kalle Kalmo 
kodu Roheline tänav 14 

Keavas
Kaunis ja avar koduaed. Aia 
planeering on hoolikalt läbi 
mõeldud lähtuvalt aia otstarbest. 
Aias on lastelastele rajatud 
mängunurk ning iluaiast kenasti 
eraldatud puukastidesse rajatud 

tarbeaed. Iluaia taimi on valitud 
peamiselt kuju ja lehestiku 
järgi ning need on paigutatud 
erikujulistesse peenardesse. Aed 
on väga maitsekalt kujundatud, 
õu on avar ja valgusküllane. 
Omaette vaatamisväärsus on pe-
remehe enda ehitatud suveköök. 
Hooned ja aed moodustavad 
kauni terviku. Korrastatud on 
ka tänavaäärne, väljaspool aeda 
asuv haljasala. Sinna on rajatud 
parkeplats, mida ääristab väike 
kiviktaimla.

Liina Kõrtsini ja Ivo Rüü-
talu Mäe talu Saunakülas

Kaunis ja kodune maastikuaed. 
See maakodu on rajatud nii, 
et aed sulanduks harmooni-
liselt ümbritseva loodusega. 
Iseloomuliku näo maakodule 
loovad muru ja sillutatud pin-
dade paigutus ning erinevate 
materjalide kasutus. Õueala on 
maakividega tõstetud erineva-
tele tasapindadele. Palkmaja 
terrassi äärt palistavad maitse-
kalt kujundatud peenrad. Hoo-
nete paigutus on läbimõeldud 
ja funktsionaalne ning sulandub 

kenasti loodusesse. Omal kohal 
on kastidesse rajatud tarbeaed. 
Koduõue haljastamise käigus 
on mõeldud ka pere lemmikule 
– koerale, kellele on leitud 
parim varjuline elupaik. Aias on 
veesilm ja hooldatud ka kaunis 
jõeäärne jalutusrada. Peremehel 
on maakodu rajamisele kulunud 
vaid mõned aastad, aga tulemus 
on imetlust väärt.

Kuna sellel aastal oli kahe 
kõige kaunima valimine siiski 
väga raske, otsustas komisjon 
esile tõsta veel kaks väga erilist 
ja omanäolist kodu ning anda 
välja kaks eripreemiat.

Kaja ja Arne Mõtsniku 
Otti talu Saksa külas 

Erinevatele põlvkondadele 
mõeldes ja vanadele traditsioo-
nidele toetudes loodud funktsio-
naalse koduse aia rajamise eest.

Eve Uuseni ja Artur Koka 
Karupahna talu Reonda külas

Vana talukoha taaselustamise 
ja maitseka kujundamise eest 
tänapäevaste lahendustega.

Katrin Velleste, abivallavanem

Kehtna valla kaunid kodud
Anneli ja Kalle Kalmo kodu Roheline tänav 14 Keavas.    Liina Kõrtsini ja Ivo Rüütalu Mäe talu Saunakülas.                           Fotod: KATRIN VELLESTE

Eve Uuseni ja Artur Koka Karupahna talu Reonda külas. Kaja ja Arne Mõtsniku Otti talu Saksa külas.

Eve Uuseni ja Artur Koka Karupahna talu Reonda külas.

Salme ja Ants Sõmeri 
Endla talu Kõrbja külas

Luule ja Jüri Jürgensoni 
Lokuta talu Lokuta külas

Riina ja Vahur Männa 

kodu Põllu tn 35 Järvakandis
Reet ja Richard Tamme-

väli kodu Papli tn 2 Järva-
kandis

Monika Püti ja Kaido Tur-

ro kodu Oja tn 1 Järvakandis
Lembi ja Andres Luhtoja 

kodu Põllu tn 33 Järvakandis
Reet Toivola Ani maja 

Keavas

Kõik konkursile esitatud majapidamised märgitakse ära Kehtna vallavanema tänukirjaga:
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Sel kevadel saatsime oma pesast välja 
taas uue lennu muusika- ja kunstihari-
dusega noori inimesi. On suur rõõm ja 
nukrus iga kevadel vaadata andekaid 
noori, kelle arengut on õpetajad olene-
valt huvialast 4 või 7 aastat suunanud. 
Meenutada, kuidas algas see tee, mida 
mööda noored nüüd juba ise käivad. 
Millised olid komistuskivid, millest 
hüpati rõõmuga koos üle. Milliseid 
krutskeid ja tarku otsuseid on koolitee 
ajal tehtud. 

Kehtna Kunstide Kooli pere on väga 
uhke iga oma lõpetaja üle. Nad kõik 
on loojad ja isiksused ning kõikidel on 
oma koht maailmas, kus ta saab lausa 
mägesid paigast liigutada, kui ta seda 
vaid tahab. Igal aastal pakume Kehtna 
vallalehe lugejaile väikest tutvustust 
lõpetajatest, nii ka nüüd.

 
Muusika huvialade lõpetajad:
Kreta Liis Reino – klaveri põhiõpe, 
õpetaja Ülle Piil
Aliise Mäevälja – klaveri põhiõpe, 
õpetaja Ülle Piil
Samuel Hark – klaveri põhiõpe, 
õpetaja Hele Saarse
Laura Kase – klaveri vabaõpe, õpetaja 
Hele Saarse
Artur Zink – kitarri vabaõpe, õpetaja 
Helmut Hark
Dominik Ian Morozov – kitarri 
vabaõpe, õpetaja Helmut Hark
Hendrik Ojamets – althorni huviõpe, 
õpetaja Raimo Tappo

*
Küsimused esitas vilistlane 
Adele Zubov.

1. Kui peaksid vahetama eriala 
üheks päevaks millegi muu vastu, siis 
mis eriala võtaksid? Miks?

Laura: Ma vahetaksin oma eriala 
kitarri vastu, sest olen alati tahtnud 
seda osata.

Dominik: Mina võtaksin klaveri, 
sest see on minu arust huvitav pill.

Aliise: Kui ma saaks oma eriala 
vahetada üheks päevaks, siis ma võtaks 

trummid, sest olen tahtnud proovida  
midagi teistsugust klaverist.

Kreta Liis: Ma võtaksin erialaks 
kitarri, sest olen alati tahtnud ka kitarri 
mängida klaveri kõrvale.

Samuel: Valiksin trompeti, sest 
mulle meeldivad puhkpillid.

Artur: Klaveri, sest see tundub väga 
vägev, kui teised seda hästi mängivad. 

Hendrik: Ma valiksin klaveri, sest 
see aitaks mul kiiremini muusikat teha.

2. Nimeta üks naljakas olukord, mis 
on juhtunud aastate jooksul Kehtna 

Kunstide Koolis.
Laura: Kui meil oli õpetajatepäev, 

oli tol päeval naljakas see, kuidas 
poisid tõid pitsat ja siis neil ei tulnud 
algul mikrolaine ahju kasutamine välja, 
ning see, kuidas nad koristasid enda 
järelt pärast.

Dominik: Pidasime puhkeruumis 
hommikuhelveste sõda.

Aliise: Midagi naljakat ei tule 
meelde.

Kreta Liis: Ükskord, kui olin 
noorem, siis oli vist kevadkontsert ja 
minul jäid kingad koju. Kellelgi ei 
olnud mulle kingi anda ka, siis tuli 
õpetaja Üllel idee, et lähen ja vaatan 
kooli garderoobi. Leidsin sealt üpris 
parajad kingad ja esinesin nendega.

Samuel: Tegime õpetajate päeval 
pitsat ja pool kukkus maha ja me 
pidime seda koristama.

Artur: Kui muusikakooli vahetunni 
ajal mu klassivend proovis üle kraavi 
hüpata ja ta ühe jalaga selle põhja 
maandus ja plarts sinna kinni jäi.

Hendrik: Me sõime koolis pitsat.

Kunsti huvialade lõpetajad Järva-
kandi Kunstikoolis: 
Maria Johanna Ahtijainen – kunsti 
vabaõpe, õpetaja Keiu Kuresaar
Deisi Sammal – klaasikunst, õpetaja 
Piret Meos
Magnus Albri – klaasikunst, õpetaja 
Piret Meos

*
Küsimused esitas vilistlane 
Eneli Umbsaar.

1. Kuidas on kunstikool Sind ja Sinu 
maailmavaadet mõjutanud?

Maria-Johanna: Kunstikool õpetas 
paremini joonistama ja maalima ning 
andis motivatsiooni sellega ka edaspidi 
tegeleda.

Deisi: Kunstikoolis käimine on 
pannud mind kunstiteoseid jälgima. 
Tunnen rohkem huvi teiste inimeste 
tööde vastu, üritan töö mõttest aru 
saada. Sellele ma enne väga tähelepanu 

ei pööranud. Mul on hea meel, et läksin 
vabaõppest üle klaasiõppele. Klaasiga 
töötades õppisin erinevaid tehnikaid. 
Avastasin, kui palju võimalusi on 
klaasi taaskasutada. Mind on hakanud 
huvitama ka erinevad skulptuurid.

Magnus: Kunstikool on mulle õpe-
tanud teistmoodi mõtlemist, nimelt 
asjades ilu nägemist. Olen õppinud ka 
proovima uusi huvitavaid asju.

2. Milline kuulus kunstiteos kirjel-
dab kõige paremini Sinu kunstikoolis 
veedetud aega?   

Maria-Johanna: “Mälu püsivus” 
(“The Presistence of Memory”), Sal-
vador Dali.

Teose kellad sümboliseerivad seda, 
et aeg ei ole jäik ja ettemääratud ning 
tehes midagi, mis sulle meeldib, kaob 
aja tähtsus ja olemasolu. Kunstikooli 
tunnis maalides ja joonistades nii 
juhtuski.

Deisi: Ei oska välja tuua ühtki kuul-
sat kunstiteost. Mind iseloomustab vist 
kõige rohkem Navitrolla maal, kus siga 
puhkab puu all. Navitrolla on öelnud: 
“Ma olen laiskuse kummardaja.”

Magnus: Ma võrdleks oma õpinguid 
Picasso teostega, kuna ta tööd meenu-
tavad mulle segadust üldiselt ja võib 
siis ka öelda, et olingi mitmel korral 
segaduses oma töid tehes.

*
Soovin kogu Kehtna Kunstide Kooli 

õpilaskonnale ja teie peredele rõõmsat 
ning loomingulist suve ning tänan 
teid kõiki mööduva heitliku, kuid 
siiski huvitava ja põnevust pakkuva 
õppeaasta eest! Tänan kõiki õpetajaid 
ja personali, kellega koos saime 
seekordse erilise kooliaasta lõpule ja 
õppisime ka siis, kui kõik olid sunnitud 
oma kodus olema. Suur tänu ka Kehtna 
vallale ikka hoidmast ja hoolimast 
huviharidusest ning võimaldamast meie 
lastele mitmekülgset arengut. 

Anne Ummalas, 
Kehtna Kunstide Kooli direktor

2. oktoobril 2006 alustas Kehtna Kunstide 
Koolis tööd puhkpilliõpetaja Raimo Tappo. 
Tollane direktor Lili Saksing kutsus ja ei 
pidanudki palju meelitama, kui Raimo 
juba oligi nõus tulema. Raimo tulekuga 
muutus muusikakool kohe elavamaks. 
Klaveri-tütarlastele lisaks said nüüd kooli 
astuda ka poisid ja kõlama hakkasid 
mehisemad noodid. Esialgu hakkas Raimo 
juures õppima neli noormeest. Neist neljast 
noormehest kaks on juba ammu ise suured 
mängijad ja pilli puhunud nii meie oma 
kooli kontsertidel kui ka Rapla Maakonna 
Noorte Puhkpilliorkestris, mida Silver juba 
ise ka juhatab.

Raimo multitalenti iseloomustab hästi 
see, et tänaseks, 14 aasta pärast, on meie 
kooli pillivalikus trompet, eufoonium, 
metsasarv, altsarv, tenorsarv, tuuba ja ka 
trummid. Neid kõiki suudab Raimo ise 
mängida ja ka teistele õpetada.

14 aasta jooksul on Raimo vanakooli 
viisakust, sirget, härrasmehelikku hoiakut 

ja muidugi ka erinevaid vaskpuhkpille 
õppinud kümneid õpilasi. Nii on Raimo 
Kehtna vallas laste maailmapilti kujundanud 
paremaks ja usinamaks ning sellega meile 
suure teene osutanud. Tal on olnud innukust 
meelitada poisse Rapla Maakonna Noorte 
Puhkpilliorkestrisse, utsitanud andekamaid 
tagant ja viinud neid konkurssidele, kust ka 
heade kohtadega tagasi on tuldud. 

Meie väikese, aga tubli kollektiivi 
on Raimo alati helisema pannud. Kui 
on sünnipäev, siis olgu ka laulu, kui on 
tähistamine, siis olgu ikka tähistatud. Iga 
vaidluse on ta suutnud positiivselt lõpetada 
ja iga elujuhtumi kohta on just Raimol mõni 
jutt rääkida. 

Kallis Raimo, meil on väga hea meel, et 
Sa oled meiega veetnud need aastad, toonud 
meile päikest ja rõõmu. Soovime, et Sinu 
pensionipõlv oleks kirev ja särtsakas ning 
täis tegutsemist!

Tänutundega 
Kehtna Kunstide Kooli pere

Aitäh Sulle, Raimo!

Kehtna Kunstide Kooli 27. lend

Kehtna Kunstide Kooli muusika erialade lõpetajad Samuel Hark, Kreta Liis Reino, 
Dominik Jan Morozov, Aliise Mäevälja, Artur Zink, Laura Kase ja Hendrik Ojamets. 
       Foto: SIIM SOLMAN

Kehtna Kunstide Kooli kunsti huvialade lõpetajad Maria Johanna Ahtijainen, Deisi 
Sammal ja Magnus Albri.                    Foto: KEIU KURESAAR

Raimo Tappo.                                  Foto: SIIM SOLMAN

2017. aastal istutasime esimesed 7 tamme Keava kooli 
minevatele Keava lastele. See oli ka ühtlasi kingitus 
Eesti vabariigile 100. sünnipäeva puhul. 7. juunil 2020. 
aastal, juba neljandat korda, sai meie vabariigi park/allee 
5 tamme lisaks. Nüüdseks on meil raudteejaama juures 
20 vahvat nimedega puud.

Sel aastal sooviksime tänada meie sponsoreid: Plas-
maPro OÜ, Danival MW OÜ, Goodmark OÜ, Aramet 
OÜ ja Keretehas OÜ.

Tekst ja foto Keava külavanem Seily Sõgel-Raid

Vasakult: Kirilee, Elina, Helena, Mariette, Trago.

Keava alleele lisandus viis tamme

Valla Vaatleja
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Aare Hindremäe

Külaplatsid on läbi aegade olnud kogukondade koosolemise kohad. Külaplatside 
traditsioonilised rajatised on tulease, lipumast, kiik ja kõlakoda e. külalava. Piirkond-
likust eripärast tulenevalt on kõlakodasid nimetatud erinevalt, kuid funktsioonilt on 
neil kõigil üks eesmärk – koht, kus kogukonnal on võimalik kokku tulla ja pidutseda, 
tantsida ning laulda. Kolmeosalises artikliteseerias kajastasime kokku viieteistkümne 
küla laululava ja külaplatsi. Artiklisari valmis koostöös paljude heade inimestega, kes 
aitasid materjalide ja fotode leidmisel. Tantsujuht Tiivi Lepik on öelnud: “Ka maal peab 
saama ilu luua ja sellest rõõmu tunda.” Laululavad on need ilusad paigad.

Nõukogude ajal Lelles oma 
väljaehitatud statsionaarset 
laululava ei olnud. Lelle mõisa 
park leiti olevat piisavalt kaunis 
koht suurürituste korraldami-
seks. Eesti NSV ajal toimusid 
70-ndatel ja 80-ndate alguses 
seal kolmel korral Rapla ra-
jooni laulu- ja tantsupeod, kus 
esinejate arv oli 300-500 piires. 
Mõisapargis toimunud suurüri-
tustel oli oluline osa kanda Lelle 
sovhoosil ja rahvamaja kol-

lektiividel. Publik istus murul, 
lauljad esinesid lauluplatsiks 
kohandatud põrandal. Publikut 
oli palju. Autotranspordile oli 
oma parkimisplats. Esinejad 
said rahvariideid vahetada 
mõisa ruumides. Veel 2000. 
aasta juuni algul mängiti Lelle 
mõisa pargis Harrastusteatrite 
Liidu egiidi all suveprojekti 
“Tagaaetav. Lugu Rummu Jü-
rist”. Nimiosas mängis Üllar 
Saaremäe ja kaasa tegi sadakond 

harrastusnäitlejat üle kogu Eesti. 
Need olid populaarsed sünd-
mused. Seoses mõisahoone ja 
maade tagastamisega lõppesid 
üritused mõisapargis.

Lelle külaplatsi laululava 
asub Lelle aleviku südames, en-
dise vana rahvamaja asukohal. 
Külaplatsi ja laululava loomise 
idee hakkas idanema 2012. 
aastal, kui Kehtna Vallavalitsus 
andis vana rahvamaja ja seda 

Lokuta küla kõlakoda ehitati 2013. aastal küla-
vanem Jaak Jõeveeri Kilgi-Antoni talu maadele. 
Lava ehitusele panid lisaks külavanemale õla alla 
Jaanus Jõeveer, Rasmus Unga, Aivar Hermann, 
Peeter Juurik, Eno Hermann ja Veljo Vilbas. 
Lava ehituseks on kasutatud käepäraseid loodust 
säästvaid taaskasutusmaterjale. Näiteks seintes 
on kasutatud kaubaaluseid ja roomatte. Istepingid 
on tehtud poolekssaetud palkidest, mis toetuvad 
ümarpalkidest puupakkudele. 

Lava ees saab lustida avaral muruplatsil, 
mille üht äärt piirab laudlett. Sinna on külavanem 
aastate jooksul eksponeerimiseks kogunud eri 
aegadest ja mitmes suuruses elektriisolaatoreid. 

Kõlakoja ees kividel seisab ühehobuse ader ning 
selle lähedal ootab suur hunnik lõkkematerjali. 
Traditsiooniliselt leiab külalava ja külaplats 
kasutamist jaanipäeval. Koht on sedavõrd popu-
laarne, et rahvast tuleb lähemalt ja kaugemalt. 

Kilgi-Antoni talu maadel asuv Lokuta küla kõla-
koda valmis 2013. aastal.

 Foto: AARE HINDREMÄE

Lelle mõisapargist küla laululavani

Lokuta küla kõlakoda

ümbritseva maa-ala lepinguga 
MTÜ FC Lelle kasutusse. Vana, 
amortiseerunud hoone lam-
mutati osaliselt samal aastal ja 
alustati uute mõtete elluviimist. 
Praeguseks on aleviku keskmes 
juba väga kaunis külaplats koos 
külakiige, laululava, lipumasti, 
väikese varjualuse ja laste män-
gunurgaga. 

Valmimas on endise vana 
rahvamaja allesjäänud hoonest 

ümber ehitatud MTÜ FC Lelle 
jalgpallimeeskonna klubihoone, 
mis on avalikus kasutuses. 
Kohe kõrval asub heas korras 
jalgpallistaadion. 

Kõige selleni on jõutud 
omaalgatusliku ettevõtmisena, 
kulunud on lugematul hulgal 
kohalike inimeste talgutöö 
tunde, rahalist tuge on saadud 
kohaliku omaalgatuse program-
mist (KOP), samuti on toetanud 

Kehtna Vallavalitsus. Suuremaid 
töid on tehtud LEADER-i meet-
me abil. 

Laululava avati 22. augustil 
2015 ja sellest ajast alates on 
külaplatsil toimunud arvukalt 
väliüritusi: vabariigi aastapäeva 
lipuheiskamised, hokimängud, 
jaanitule üritused, külapäevad. 
Klubihoonet koos laululavaga 
on võimalik rentida ka isiklike 
tähtpäevade tähistamiseks.

Pealtvaatajad ei lasknud end istepinkide puudumisest häirida, ka muruplatsil on mõnus istuda.  
                    Foto: MARE PAIDLA erakogu

1978. aastal toimus Lelle mõisapargis VIII rindesõprade päev. Ainuüksi Punaarmee veteranidest koosne-
vas ühendkooris-orkestris oli ühel ajal pargimurul üle 200 inimese. Pealtvaatajaid kordades rohkem.  
                    Foto:  MARE PAIDLA erakogu Lelle külaplatsile mahuvad lisaks laululavale laste mänguala, lipumast, varjualune ja külakiik.  

         Foto: AARE HINDREMÄE

„Kui ma hakkan laulemaie…“ ehk 
lood Kehtna valla kõlakodadest ja laululavadest  III osa



7Valla Vaatleja

KÜLADE LUGU

Külavanem on, aga küla ei ole. 
Saidapere küla nime tänasest 
haldusjaotusest ei leia. Refor-
mide käigus Pae külaga liide-
tud külas elab paarkümmend 
hinge. Kuid kogukond hoiab 
ajaloolist identiteeti. Saidapere 
krapsaka külavanema Kadi Lee 
eestvedamisel rajati Hansumat-
si talu maadele külamaja ehk 
„kuningriik“ nagu tahvel maja 
peasissekäigul teatab. 

22. juunil 2009 oli avamisele 
kogunenud märkimisväärne 
seltskond lähemalt ja kau-
gemalt: vallavanem Kalle 
Toomet, heakorra- ja haljas-

tusspetsialist Kaja Mõtsnik, 
sotsiaaltöötaja Mare Käpp, 
Raplamaa Partnerluskogu te-
gevjuht Jaak Vitsur, piirkonna 
külavanemad ja paljud teised. 
Kokku 165 inimest, nagu re-
gistreerimislehelt nähti. 

Maja ehitust toetas KOP, õla 
pani alla Kehtna vald. Saida-
pere on omaette „kuningriik“, 
millel on oma kuningas ja 
ministrid. Lindi lõikaski läbi 
kuningas Ants koos ministri-
tega. Maja ehitusel lõid kaasa 
paljud kohalikud mehed: Mati 
Sammel, Raivo, Rait ja Rein 
Kuusemäe, Tarko Vilu, Jüri 

Reintam, Jaanus Rätsep, Ants 
Linamägi, Urmas Jõema ning 
Rainer Reili. Maalritööd tegid 
Kaja Kalvist, Lea Koppel-
mann ja Kadi Lee. Tööinimesi 
toitis Liina Kuusemäe. Kogu 
vajaminev köögisisustus 
toodi „kuningriiki“ annetu-
sena kodudes leitud tarbetult 
seisnud toidunõude ja muu 
mööbli näol. Traditsioonilist 
laululava ega kõlakoda külal 
pole. Sellele vaatamata saavad 
kõik kogukonnaüritused sellel 
külaplatsil peetud, väiksemat 
sorti tantsu- ja laulupeod kaasa 
arvatud.

Nagu nimi ise ütleb, on 
tegemist metsa sisse rajatud 
puhkealaga. Napilt poolteist 
aastat tagasi alustati Signe Hag-
gi sõpruskonna eestvedamisel 
Väljaotsa kinnistu metsaaluse 
puhastamisega võsast ning ma-

hakukkunud puudest. Kohviku 
mööbliks toodi vanad kaabli-
rullid, kartulikastid, kasutatud 
kaubaalused ja põhupakid, mis 
kokku moodustavad stiilse ter-
viku. Loomulikult on kohvikus 
oma baar ja baarilett ning väike 

katusealune, mida tinglikult 
võib kõlakojaks nimetada.

Metsakohviku tegevused on 
suunatud eeskätt noortele las-
tega peredele, aga mitte ainult. 
Metsakohviku avaüritus oli 20. 
jaanuaril 2019. Ilus talveilm tõi 

89 elanikuga Pae küla asub 
Kehtna valla põhjaserval. 
Külavanem Katrin Bortnik 
meenutas, et kuna külal oma 
kooskäimiskohta ei olnud, 
tõstatas ta selle idee ühel 2012. 
aasta külakoosolekul. Kok-
kutulnud leidsid, et mõttel on 
jumet. Sobilik paik leiti Märt 
Meinbergile kuuluva tehistiigi 
äärsel alal. Viimasega sõlmis 
vastasutatud Pae küla seltsing 
20-aastase kasutuslepingu ning 
talgukorras hakati platsi ette 
valmistama. 

KOP-i projekti toel ja küla-
rahva ühistöös valmis 2013. 
aasta suvel laste mänguatrakt-
sioon liumäega, riietuskabiin 
ja välikäimla. Mehed vedasid 
traktoritega lillepeenra jaoks 
mulda ja suuri kive ning tii-
gikaldale puhast liiva. Tiigist 
eemale rajati võrkpalliplats ja 
püstitati post korvpallirõngaga. 

Pidulik avamine oli 30. au-
gustil 2013. Avamispeole tuli 
omakülarahvale lisaks kauge-
maid külalisi. Uue puhkeala 
lindi lõikasid läbi külavanem 

Katrin Bortnik ja vallavanem 
Kalle Toomet. Raplamaa Part-
nerluskogu esindas tegevjuht 
Jaak Vitsur ja valla külade poolt 
tõi tervitussõnad Kaja Mõtsnik.

 „Ilusatel suveilmadel kohtab 
seal nüüd aga pidevalt suplejaid 
ja päevitajaid, mis ongi selle 
platsi peamine eesmärk,“ sõnab 
külavanem Katrin Bortnik. 
Kui lugeja nüüd aga küsib, 
kus on siis kõlakoda, siis selle 
peale vastab külavanem, et see 
on nende järgmine unistus ja 
eesmärk.

välja tuua aktiivsemad: Indrek 
Tulp, perekond Haggi, Reelika 
Rätsep, Alo Turu, Ülle Seervald 
ja Triin Boitsova. 

Siinkirjutaja mälestused 
seoses „Väljaotsa kaasiku“ jaa-
nitule platsiga viivad eelmise 
sajandi kolhoosiaega. Jaani-
päeviti kogunes platsile rohkelt 
peresid koos lastega. Valtu 
kolhoosilt oli alati puntsutäis 
kesvamärjukest, ülejäänu eest 
hoolitsesid külaelanikud ise. 
Küla pillimees Ilmar Niinemets 
mängis akordionil, rahvas jori-
ses kaasa ning kõigil oli lõbus. 
Lastele pakkus alati põnevust 
mõnikümmend kopikat maksev 
„õnneõngitsemine“, kus üle var-
java katteriide visati ritv, mille 
küljes paarimeetrine pael koos 
konksuga. Põnevusega oodati, 
mida teisel pool riiet konksu 
otsa riputati. Populaarsed olid 
ka võrkpallivõistlused. 

Kolhoosikorra kadumisega 
vajus kogukonnal kooskäimise 
traditsioon soiku ja teerada 
külaplatsile kasvas võssa. 
Nüüd, 40 aastat hiljem, on uus 
põlvkond metsaplatsi puhtaks 
raadanud, et vanu traditsioone 
uues kuues ja uuel moel jätkata.

avamisele palju huvilisi, kus 
kohviku magnetiks oli saanisõit 
lumisel põllul. Sõitu pakkus 
Madise Tall.

 Sama aasta kevadpühadel 
aga otsisid lapsed, isad, emad 
ja vanavanemad kõik koos 
kohviku territooriumile pei-

detud värvilisi mune. Viimane 
suurem ettevõtmine oli eelmise 
aasta augustis, kui kõlakojas 
andis kontserdi Mick Pedaja 
koos abikaasaga. Metsakohviku 
rajamine ja ürituste läbivii-
mine on sündinud koostöös 
kogukonnaga. Siinjuures saab 

Saidapere Kuningriigi külakoda

Lau küla metsakohvik

Pae küla puhkeala

Saidapere külamaja avati 22. juunil 2009. Pidupäevadel riputatakse maja külgseinale lapitehnikas 
valmistatud kuningriigi kaart, kus märgitud kõik küla talud.                                     Foto: AARE HINDREMÄE

Metsakohviku kõlakoja lavalaudadel on esinemisjärje üle võtnud Mick Pedaja. 

Metsakohviku taaskasutusmaterjalidest mööbel on stiilne ja sulan-
dub miljöösse.                           Fotod: AARE HINDREMÄE

 Liumäega mänguatraktsioon liivarannaga tiigi kaldal.                Foto: AARE HINDREMÄE
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Avatud talude päeval 18. ja 19. juulil
kell 10-17 ootame kõiki huvilisi 

AHEKÕNNU TÖÖMAJJA. 
Näitame oma imeilusat valdust ning tutvustame sotsiaalset ettevõtet - 
rehabilitatsioonitalu, mis aitab jalule sõltuvusprobleemidega inimesi. 
Pakume kehakinnitust, osta saab vanadest akendest tehtud dekorat-

sioone ning linaseid särke. 

Tere tulemast! https://www.avatudtalud.ee/ - (näitab asukohta)
www.toomaja.ee. Tel 5566 1624 Villy Võrk

Suur tänu laululavade ehitajatele ja 
hooldajatele, kultuuritöötajatele ja külastajatele, 
sündmustel esinejatele ja sõpruskollektiividele, 

rahastajatele ja ürituse jäädvustajatele!
Artiklisarja koostamisel olid abiks Helgi Sussi, Aimur Pailk, 

Helen Link, Heik Past, Helgi Randla, Anne Ojasalu, Evelin Saare, 
Tiia Hansar, Asta Paeste, Katrin Jair, Mati Michelis, Kaire Soomets, 

Mariina Madisson, Kadi Lee, Jaak Jõeveer, 
Anne Ummalas, Katrin Bortnik ja Aigar Kuus.  Aitäh teile!

Esimene kõlakoda ehitati Käbikülas peale Eesti taasiseseisvumist eelmise sajandi 
üheksakümnendatel Aigar Kuusi Iiemäe talumaadele. Aeg ja aastad tegid oma töö 
ning kõlakoda amortiseerus ja lagunes. 2009. a otsustati külaaktiivi poolt ehitada 
uus kõlakoda. Pille Laose eestvedamisel kirjutas MTÜ Külakoda projekti, mis 
ka rahuldati. Ehitusfi rma OÜ Kechtel ja kogukonna koostöös valmis 2009 uus 
kõlakoda. Lisaks ehitati uued istepingid koos varjualusega, kiik ja välikäimla ning 
prügikastid. Kogu külaplatsi territoorium sai uue ilme. Uue kõlakoja avamine 
toimus 2009. a jaanipäeval. Lisaks jaanipäeva tähistamisele toimuvad külaplatsil 
ka külakoosolekud ja erapeod.

Käbiküla kõlakoda

Käbiküla kõlakoda.                    Foto: JAAN SILDOJA

„Kui ma hakkan laulemaie…“ ehk 
lood Kehtna valla kõlakodadest ja 
laululavadest  III osa

Talumajapidamise 
korraldamise õpe

1925. aastal loodud kooli eesmärk oli 
anda mitmekülgseid teadmisi ja koge-
musi talumajapidamise korraldamiseks 

ning valmistada ette nii õpetajaid 
põllutöökoolidele kui ka kodundusala 
nõuandjaid. Kooli astuja pidi olema 
vähemalt 19-aastane gümnaasiumi 
lõputunnistusega ning eelneva maja-

pidamise kogemusega. Vastu võeti 30 
õpilast, soovijaid oli rohkem. Õppetöö 
vaheldus praktikaga, käidi riigimõisa 
majapidamises: karjalaudas, sigalas, 
kanalas, aias, põllul. Kool oli tasuline, 
õppemaks 120 krooni aastas. Internaa-
dis elamine oli kohustuslik ja tasuta. 
Toidu eest tuli tasuda 20-25 krooni. 
1942. aastal lisandus kodunduse suu-
nale aiandus. 

Sõjajärgse põllumajanduse sotsia-
listlik ümberehitamine vajas vastava 
kaadri ettevalmistamist. Sellealase 
koolituse kohaks kujunes Kehtna, 
kus olid õppetööks vajalikud hooned. 
1948. aastal moodustati kaheaastase 
õppeajaga Kolhooside Juhtiva Kaadri 
Ettevalmistamise Riiklik Kool, kuhu 
suunati õppima maakonna täitev-

Ametialase hariduse 
kants Kehtnas
Viimased 95 aastat saab ametialast haridust omandada koolis, mille 
kohta kehtib ütlus: heal lapsel mitu nime. See on Kehtna Tütarlaste 
Põllutöö ja Majapidamise Kool, Kehtna Kõrgem Kodumajanduskool, 
Kehtna Kodumajanduse Instituut, Kehtna Aianduse Instituut, Kehtna 
Omakaitse Juhtide Kool, Kehtna Kodumajandustehnikum, Kehtna 
Põllumajandustehnikum, Kolhooside Juhtiva Kaadri Ettevalmistamise 
Riiklik Kool, Kolhooside Esimeeste Ettevalmistamise Põllumajan-
duskeskkool (KEEP-keskkool), Eesti Nõukogude-Parteikool, Kehtna 
Näidissovhoostehnikum, Kehtna Kõrgem Põllumajanduskool, Kehtna 
Majandus- ja Tehnoloogiakool ja nüüd Kehtna Kutsehariduskeskus. 
Rahvasuus ka pruutide kool, kolhoosikaadri sepikoda, tehnikum ja 
tehnoloogiakool.

Kehtna KHK 1953. aastal valminud peahoone. Foto: AARE HINDREMÄE

Toitlustusvaldkonnas on õppuritel ainulaadne võimalus saada osa õpperestoranist Neljapäev. Igal korral koostab õpilasest 
peakokk uue menüü. 

MÕTLED, KUIDAS EDASI?
SOOVITUS: TULE ÕPI SELGEKS AMET!

EHITUS, TEHNIKA, TOITLUSTUS, IT

VASTUVÕTT AADRESSIL

WWW.KEHTNA.EDU.EE

WWW.SAIS.EE

Tel: 487 5246

ON ALANUD!

34 ÕPPEKAVA - 34 VÕIMALUST
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komiteede poolt kolhooside 
esimehi ja aseesimehi, juhatuse 
liikmeid, brigadire, revisjoniko-
misjoni liikmeid ja kolhooside 
organiseerimise initsiatiivgrupi 
liikmeid. Koolis õpetati kol-
hoositootmise organiseerimist 
ning põllumajanduslikke aineid. 
Õppurite majutamiseks rajati 
barakktüüpi majadest linnak, 
mida rahvasuus hakati Šang-
haiks kutsuma. 1951. aastal 
kool reorganiseeriti Kolhooside 
Esimeeste Ettevalmistamise 
Põllumajanduskeskkooliks 
(KEEP-keskkool), kus koolitati 
sotsialistlikule põllumajanduse-
le spetsialiste. Lõpetajatele anti 
nooremagronoomi kvalifi kat-
sioon. Tol ajal oli majandites 
puudu kõikidest spetsialistidest 
ja lõpetajad olid oma õpitud 
teadmistega võimelised töötama 
brigadiri, agronoomi, zootehni-
ku või esimehe kohal.

Nõukogude-Parteikool

1953. aastal valmis nn Kabe-
limäel uus kolmekorruseline 
koolihoone, praegune peahoo-
ne. 1956. aastal lõpetati õppijate 
vastuvõtt KEEP-keskkooli, 
Tallinnast toodi Kehtnasse 
maarajoonidele partei ja nõu-
kogude kaadrit ette valmistav 
Nõukogude-Parteikool. Õppe-
kavas oli ühiskondlik-poliitiliste 
õppeainete kõrval oluline osa 
põllumajanduslike teadmiste 
omandamisel. Kolmeaastase 
õppetöö järel said lõpetajad 
nooremagronoomi ja ökono-
mist-organisaatori kvalifi kat-
siooni. Agronoomide kõrval 
alustati ka zootehnik-organisaa-
torite koolitamist. Õppimis- ja 
olmetingimused koolis olid 
maakoha kohta head. Amor-
tiseerunud barakkide asemele 
valmisid 1960-ndate aastate 
keskel uus ühiselamu ja elamu 
kooli töötajaile. Ehitati meh-
haniseerimise õppepaviljon, 
valmis ajakohane võimla. Park-
metsa rajatud staadioni hinnati 
maarajoonide parimaks. Kooli 
sööklal oli väike sigala, kartu-
leid kasvatati sovhoosi põllul. 
Vaba aja sisustamiseks toimusid 

400-kohalises saalis kolm korda 
nädalas paikkino seansid, fi lmid 
jõudsid Kehtnasse kohe Tallin-
nas demonstreerimise järel.

Nõukogude haridussüsteemi 
üheks vormiks oli sovhoostehni-
kum, milles koolitati keskhari-
dusega põllumajandustöötajaid. 
Näidissovhoostehnikumis ühi-
nesid põllumajandussaaduste 
tootmine, teaduslik uurimistöö 
ja õpetamine. 1966. aasta sü-
gisel asus vastloodud Kehtna 
Näidissovhoostehnikumis 
õppima kolm gruppi õppureid 
maaparanduse mehhaniseerimi-
se ja üks loomakasvatusfarmide 
elektrifi tseerimise erialal. Peat-
selt lisandus agromelioratsioo-
ni eriala, mis hiljem asendus 
maaparandusliku hüdromelio-
ratsiooni erialaga. 70-ndate 
lõpus lisandus põllumajanduse 
mehhaniseerimise eriala.

Aastate jooksul ehitati välja 
ajakohased õppekabinetid ja 
laboratooriumid. 1980. aastal 
avati ekspluatatsiooni mehha-

niseerimise õppepaviljon koos 
metallide lõiketöötlemise, sepa- 
ja keevitusruumidega. Valmis 
mugavustega ühiselamu õpilaste 
majutamiseks.

Eesti esimene kodu-
majanduse eriala

1989. aastal avati esimesena va-
bariigis kodumajanduse eriala. 
Kehtnas oli jälle võimalik õp-
pida neid tarkusi, millest siinsed 
ametikoolid kunagi alguse said. 
Huvi avatud eriala vastu oli 
tohutu – 25 õpilaskohale kandi-
deeris üle 400 keskharidusega 
neiu, keskkooli kuldmedaliga 
lõpetamine ei taganud veel kooli 
sissesaamist.

1. novembrist 1992 alustas 
Kehtna Kõrgem Põllumajandus-
kool (Kehtna KPK). Peamiseks 
nimemuutuse ajendiks oli teh-
nikumi määramine Eesti Põllu-
majandusülikooli baaskooliks, 
kus maainseneride I kursuse 
üliõpilastele õpetati esimese 

õppeaasta aineid (maaparan-
dusmasinad, traktorid, taime- 
ja loomakasvatus, geodeesia 
algkursus jt).

Kehtna KPK oli õpilaste 
arvult ja erialade rohkuselt 
üks suuremaid omalaadsete 
hulgas. Kooli tegevusprogramm 
nägi ette korraldada õpet viiel 
põhierialal, pakkuda täiskasva-
nuile võimalust täiendõppeks ja 
töötutele ümberõppeks. Kooli 
õpetajaskond oli tasemel, neile 
korraldati pidevat täiendkooli-
tust nii Eestis kui ka välismaal. 
Palju kasutati õppetöös välis-
lektorite abi. Tootmispraktika 
toimus Eesti ettevõtete kõrval 
ka paljudes välisriikides. Kooli 
põhierialad olid põllumajandus 
ja ettevõtlus, soojusenergeetika, 
maaehitus, maamõõtmine, ko-
dumajandus ja teenindusalane 
ettevõtlus.

Seoses Eesti majanduses aset 
leidnud muutustega, eeskätt 
tööjõu vajaduse vähenemisega 
põllumajandussektoris, asus 

kooli juhtkond endist kõrgemat 
põllumajanduskooli ümber 
kujundama piirkonna juhtivaks 
tehnika- ja teenindusvaldkonna 
õppeasutuseks, kus põhi- ja 
keskharidusega noortel on 
võimalik omandada kutsehari-
dust erinevatel tasemetel ning 
täiskasvanutel saada täiend- ja 
ümberõpet. 2000. aasta jaanua-
rist kandis kool nime Kehtna 
Majandus- ja Tehnoloogiakool.

Alates 2016. aasta juunist 
kannab kool nimetust Kehtna 
Kutsehariduskeskus ning koolis 
õpib ca 450 õppurit kutseõppes, 
millele lisanduvad ümber- ja 
täiendõppijad. Täna saab Keht-
na KHK-s ametialast haridust 
omandada neljas valdkonnas 
erinevatel tasemetel info- ja 
kommunikatsioonitehnoloogia, 
ehituse, tehnika ja toitlustuse 
erialadel. Koolis õpetatakse 
ainu kesena Eestis liikurmasi-
nate tehnikuid ja keskhariduse 
baasil maamõõtmist. Koolil on 
kutseeksamikeskuse õigused 

kuues kutsealavaldkonnas. 
Kooli õppekompleks koosneb 
neljast lähestikusest hoonest ja 
õppesõiduväljakust. Sel aastal 
jõuti ühisele otsusele, et alates 
2021. aasta sügisest on Kehtna 
KHK Raplamaal täiskasvanute 
õpet korraldav asutus ning lei-
vad pannakse ühte kappi Rapla 
Täiskasvanute Gümnaasiumiga, 
sealhulgas jätkatakse koostööd 
Rapla Gümnaasiumiga.

Oma 95 tegutsemisaasta 
jooksul on kool olnud pidevas 
muutumises, vastavalt ajastule. 
Seda alati eesmärgiga pakkuda 
oma õppuritele väärt haridust, 
millega elus edasi liikuda. Pal-
ju sõltub küll õppijast, kuid 
vilistlaste edulood ning nende 
tõusud karjääriredelil on olnud 
positiivsed ja andnud inspirat-
siooni ja motivatsiooni edasi 
töötamiseks.

* Ülevaade kooli ajaloost on 
koostatud Heik Pasti materjali-
de põhjal Kaidi Kauff eldt.

 Kooli IT-valdkonnal on rohkelt häid koostööpartnereid, sh Eesti Kaitsevägi ning mitmed ülikoolid. Pildil 
vilistlane Kristjan Voolaid.             Foto: MARILIIS VEST

Kehtna Kutsehariduskeskuses õpetatakse ainukesena Eestis liikurmasinate tehnikuid. Pildil vilistlane 
Paul Põlma.                                                  Foto: MARILIIS VEST

Kooli õppekompleks koosneb neljast lähestikusest hoonest ja õppesõiduväljakust. Foto: AARE HINDREMÄE



10 Valla Vaatleja

Mai lõpp ja juuni algus tõid meie kanti külla Peeter 
Volkonski. Vürst ei väisanud meid niisama kevadväsimuse 
peletamiseks, vaid asja pärast, ja veel millise! Nimelt 
kaardistab tema eestveetav Eesti Rahva Muuseumi ja 
Eesti Kultuurkapitali projekt „Sünnipaik“ sadade Eesti 
kultuuriloo ankrute sünnikohad. Sestap oligi võttetiim 
Volkonskiga siin.

Erilise algatuse muudab aga veelgi imetabasemaks 
see, et videoklippides astuvad igas paigas üles kohalikud 
õpilased. Kehtna vallas olid need Eidapere Kooli õpilane 
Rasmus Lind (Endel Mändma klipp), Järvakandi Koolist 
Berit Haas ja Elis Nobel (Albert Valdes ja Linda Raus) 
ning Kehtna Kutsehariduskeskusest André Ainsar, 
Mauro Smirnov ja Roland Stepanjuga (August e Aggio 
Bachmann ning Jaan ja Paul Rummo).

Eidapere Kooli huvijuhi Krista Mustoneni meenutus: 
„Rasmus sai esinemisega hiilgavalt hästi hakkama, 
nii et ainult kaks duublit tehtigi – üks lähivõte ja üks 
kaugplaan. Peeter Volkonski ja operaator kiitsid Rasmust 
ja olid üllatunud, et kohe esimese duubliga said asjad 
tehtud.“

Järvakandi Kooli huvijuht Heivi Äärma kirjeldas koge-
must nii: „Noorte sõnul sujus koostöö kenasti. Saadi kiita 
ning lisaks väärtuslik kogemus kaamera ees töötamisest. 
Kohtumine Peeter Volkonskiga oli kindlasti juba omaette 
põnev ning meeldejääv! Seega aitasime ajalugu teha!“

Kehtna Kutsehariduskeskuse administraator Urve 
Pregel sõnas: „Päev oli eriline kogemus fi lmimisest ja 
näitleja ametist. Noored mehed polnud ju varem millegi 
sellisega kokku puutunud ja ausalt öeldes nägin ma 
seda maailma lähedalt ka ise esimest korda. Algul olid 
hääled igapäevaselt tavalised, vaiksed ja emotsioonitud. 
Režissööri nõuanded ja isiklik teatraalsus pani meie noor-
mehi tõsiselt kehastuma tollase noore mehe teksti sisusse. 
Duubel duubli järel, kuni lõpuks soovitava tulemuseni 
jõuti, ma loodan. Eriline tänu tegijatele Kehtna KHK poolt 
projekti kaasamise eest!“ 

Teele Ojasalu, 
haridus- ja kultuuritööspetsialist

Peeter Volkonski jäädvustas koos meie 
lastega kohalike suurkujude sünnipaigad

Rasmus Lind ja kaameramees valmistumas jäädvustama Endel Mändma 
artiklit.                         Foto: KRISTA MUSTONEN

Berit Haas, Peeter Volkonski ja Elis Nobel suurkujude sünnipaikades Rap-
lamaal. 

Roland Stepanjuga. Foto: erakogu

Foto: erakogu

See vägev päev on taas 
tulemas! Kes eelmisel aastal 
kohal käis, teab, mida ooda-
ta. Kes ei käinud, see tuleb 
sel aastal kindlasti, et mitte 
toredast päevast ilma jääda.

Päev algab keskpäeval laada, kohvi-
ku ja Kalju Laiapea vanade hobu- ning 
põllutööriistade näituse avamisega. 
Lastele pakub tegevust lastetelk, kus 
päris kindlasti saab igaüks endale krati 
valmis meisterdada ja mõne kaltsunuku 
ehk ka. Kui see tehtud, saab hobuvank-
ril sõita, vanu muistendeid kuulata ja 
ühiselt rahvalikke mänge mängida. 
Kõhu saab korralikult täis, sest õigel 
vana aja päeval aetakse praad vardasse 
ja pakutakse muud meelepärast sinna 
kõrvale. 

Peenemad emandad saavad endale 
Anu Randmaa juhendamisel uhked 
klaashelmeskeed kaela meisterdada 
ja kuulata Jana Ratase loengut mui-
nasaegsetest rõivastest. Pauliined 
tulevad uhkusega oma uusi suurrätte 
ja seelikuid ilmarahvale näitama. Kes 
aga teravamaid elamusi soovib, laseb 
Robin Hoodi kombel vibu ja uurib 

sepatöö saladusi. Jalad paneb tatsuma 
šoti tantsude ühistantsimine ja meeleolu 
teeb rõõmsaks imepärane SVJATA 
VATRA!

Täpsem päevakava koos lisaülla-
tustega tekib valla teadetetahvlitele 
augustikuu alguses. 

Üritused on enamasti kõik puha 
tasuta (maksta tuleb vaid helmeskee-
de materjalide eest), aga müügile 
tulevad ka 5-rahased toetajapiletid, 
mis kõik uhkete auhindade loosimisel 
osalevad. Ja kui keegi muul moel oma 
rahakotiraudasid hea eesmärgi nimel 
paotada raatsib, võtame kõik andamid 
tänumeeles vastu.

Aga et selline tore päev toimuda 
saaks, vajame hädasti abikäsi, sest 
kahe naise teotahe võib küll olla suur, 
aga jõudu ja käsi jääb väheks. Siit ka 
üleskutse – kui vähegi arvad, et saad 
ja tahad, siis tule meile vabatahtlikuna 
appi. Anna endast lahkesti märku 
telefonil 525 1283 ja tule vabatahtlike 
koosolekule 24. juulil kell 18 Kehtna 
Klubisse.

Üritust toetab kohaliku omaalgatuse 
programm.

Sigrid Kalle-Vainola,
Kehtna Klubi juhataja

VANA AJA PÄEV KEHTNAS
mõisapargis ja laululava alal 29. augustil

Kehtna Vallavalitsus otsustas Järva-
kandi Hooldekodule uue operaatori 
otsida, kuna hooldekodu on väga 
kehvas seisus ja vajab põhjalikku 
remonti. 
  Kuigi vald sai riigilt projektiga 
toetust hooldekodu energiatõhus-
tamiseks, tuleks hoone täielikuks 
renoveerimiseks teha suuremahulisi 
kulutusi. Tingimuste tänapäevasele 
tasemele viimine nõuab täiendavaid 
investeeringuid ja seda on valla 
rahakoti jaoks liiga palju. 

2019. aasta lõpus kuulutas Kehtna 
Vallavalitsus välja konkursi Järva-
kandi Hooldekodule uue operaatori 
leidmiseks. Konkursile laekus kaks 
pakkumist, mille tegid Kaerepere 
Hoolekandekeskus OÜ ja OÜ Balti 
Sotsiaalteenused. Parimaks osutus 
OÜ Balti Sotsiaalteenused pakkumine. 
Kehtna Vallavalitsus alustas volikogu 
nõusolekul nendega läbirääkimisi ope-
raatorteenuse lepingu sõlmimiseks. 
Lepingu järgi läheb operaatorteenus 
üle 1. juulil 2020. 

Operaatorteenuse pakkuja kasuks 
seatakse hooldekodu kinnistul ka 
hoonestusõigus 30 aastaks. Hoones-
tusõiguse seadmine tuleb viia ellu 

järgneva kolme kuu jooksul. Konkursi 
tingimused nägid ette olemasoleva 
23 hooldusteenuse koha säilimist, 
investeeringute tegemist hooldekodu 
hoonesse ning eelisjärjekorras Keht-
na valla elanike hooldusteenusele 
vastuvõtmist. Lepingu järgi on kokku 
lepitud, et hoone saab energiatõhusaks 
31.08.2021 ja täielikult renoveeritud 
2021. aasta lõpuks.

Võitja kasuks räägib asjaolu, et ta 
on MTÜ Elupuu järglane, kellel on 
pikaajaline kogemus hooldekodu pi-
damisel. Remondi ajaks paigutatakse 
hooldekodu patsiendid Järvakandi 
Kooli endisesse internaadimajja, mille 
vallavalitsus annab neile kasutada 
asenduspinnana. Kindlasti on ka seal 
enne vaja teha kohandusi. OÜ Balti 
Sotsiaalteenused on sellest teadlik.

OÜ Balti Sotsiaalteenused juha-
tuse liige Raivi Juks on öelnud, et 
tegelikkuses on neil Järvakandi Hool-
dekoduga palju suuremad plaanid. 
Tegelik eesmärk on luua Järvakanti 
Eesti moodsaim hooldekodu, milleks 
kavandatakse hooldekodule suuremat 
juurdeehitist. Uues hooldekeskuses 
saavad olema tänapäevased tingi-
mused ja moodsad abivahendid, mis 

lihtsustavad oluliselt töö tegemist ja 
parandavad hooldusteenuse kvaliteeti. 
Raivi Juksi sõnul peaks kolme-nelja 
aasta pärast koos juurdeehitisega 
Järvakanti tekkima kuni 100-kohaline 
nüüdisaegne hooldekeskus.

OÜ Balti Sotsiaalteenused juhatus 
on tulevikuplaane ja uue hoone 
visiooni tutvustanud vallavalitsusele, 
volikogule ja ka hooldekodu tööta-
jatele. 

Praegu kuulub MTÜ-le Elupuu 
Kalbu külas olev 36-kohaline hoolde-
kodu, mille seisukord pole samuti just 
parim. Direktor Rein Järviku sõnul 
viiakse esmalt MTÜ Elupuu tegevus 
koos varadega OÜ Balti Sotsiaalteenu-
sed alla ja kaugemas tulevikus ootab 
Kalbus asuvat hooldekodu tõenäoliselt 
ees sulgemine. Järvakandi moodsa 
hooldekeskuse valmimisel on plaan 
ühendada see Kalbu Hooldekoduga 
ja nii jääb valda üks igati tänapäevasel 
tasemel teenust pakkuv hooldekeskus. 
Kuni sellise plaani realiseerumiseni 
jätkavad aga mõlemad hooldekodud 
tegevust.

Plaanid on suured ja loodame, et 
need realiseeruvad. 

Katrin Velleste, abivallavanem

 Järvakandi Hooldekodu tulevik
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Kehtna valla pildimäng LIVE
Juunikuu sai paljude perede ja sõp-
ruskondade jaoks oma koduvallaga 
tutvumise kuuks, sest käima läks 
Kehtna valla pildimäng LIVE ehk 
maakeeli pildimängupõhine orien-
teerumisvõistlus. Mängu eesmärgiks 
üles leida ja pildile püüda võimalikult 
palju mänguobjekte, mida üldse 
kokku oli 100. 

Võistkondi oli stardis 17 ja osale-
vaid inimesi kokku ligi sada. Ena-
masti koosnesid tiimid  peredest, aga 
osales ka sõpruskondi ja kollektiive.

Tänaseks on juba selge, et mängu 
korraldajatena me tervisedendusnõu-
kogus mõneti alahindasime mängijate 
võimekust, sest paljud suutsid kõik 
objektid läbida vaid mõne päevaga. 
Aga tegemist polnud siiski võistluse, 
vaid mänguga, mida kõik nautida 
oskasid! Mõni võistkond on ka ära 
märkinud, et nende jaoks läheb mäng 
ka pärast lõpukella edasi – tasapisi 
tahetakse suve jooksul objektid siiski 
läbi käia.

Mõned objektid viskasid vahvaid 
vimkasid – nii ei suutnud kolmeliik-
meline võistkond esimesel korral üles 
leida nende kõrval olevat peeglit. Ju 
see siis võlupeegel pidi olema, sest 
uuele katsele tulles oli peegel ilusasti 
oma kohale ilmunud. Ja paljud vanad 
majad õppisid inimkeele ära, üritades 
ennast pildistama kutsuda, sest tundu-
sid samuti mängus olevat.

Mängijad on kohanud oma rännakul 
väga palju toredaid inimesi, kes lahkelt 
kodupaiga kohta teavet jagasid, teed 
näitasid ja ajaloo elavateks piltideks 
rääkisid. Üks võistlejatest oli väga 
vaimustuses Järvakandi Raamatuko-
gus nähtud Kehtna Kunstide Kooli 
Järvakandi filiaali õpilaste kunstinäi-
tusest, kuhu ilma mänguta kindlasti 
sattunud poleks. Põnevat avastamist 
jätkus kõigile ja tihedates tihnikutes 

ragistamise käigus lõpuks ometi õige 
koha leidmise emotsioon jääb kindlasti 
kauaks meelde.

Suur tänu ka eramaade omanikele, 
kes oma maadele lubasid, lahkelt 
õpetussõnu jagasid ja meie mängijatele 
kaasa elasid. Me kõik oleme kuulnud 
jutte salapärastest autodest, kust võõrad 
mehed välja astuvad ja kahtlastel 
põhjustel pildistama hakkavad. Meie 
mängijatel olid pildistamiseks õnneks 
hoopis õilsamad põhjused ja midagi 
halba nad ei plaaninud.

Võime julgelt arvata, et tegelikult 
võitsid sellest mängust kõik – oma 
koduvalda paremini tundes ja hinnates, 
lastega ühiselt kvaliteetaega veetnuna, 

kolleegis huvitava 
inimese leidnuna, 
mõnusa seikluse läbi 
teinuna. Ja mis eriti 
tore – hirmsasti oo-
datakse samalaadset 
mängu ka järgmisel 
suvel. Saab tehtud!

Orienteerumist 
alustas 17 võist-
konda, finišisse 
saabujaid oli 16. 
Ning kuna mäng 
käis siiski punktide 
peale, olid meil ka 
auhinnalised kohad. 
Esikolmikusse jõud-
jad olid läbinud kõik 
100 võistluspunkti 
ja erakordselt suure 
töö ära teinud ning 
kõva kiituse välja 
teeninud. Koha esi-
kolmikus pani aga 
paika punktisumma, 
mille võistkond õi-
gete objektide pealt 
sai. Mõned objektid 
nimelt tekitasid väi-

kest segadust ja kõigi 
piltide eest me punkte anda ei saanud.

Nüüd aga võitjad – 116 punkti ja 
täistabamus! Võistkonnad Õunaid, 
Sammal, S&M, Ragne ja Triin ning 
Kranach. 115 punkti ja auväärne 2. 
koht Kehtna Vallamaja. Ning 3. ko-
hale jõudsid Moori lapsed, Trikitajad, 
Team Kraus, Nunnud Pandad, Corvus, 
Karupojad ning 2 Meest, naine ja tuvi.

Nüüd aga ootame teid kõiki osalema 
Kehtna valla pildimängu Facebooki 
grupis, kus tänaseks osalejaid juba 234 
ja postitatud fotosid üle 300.

Sigrid Kalle-Vainola, 
Kehtna Klubi juhataja

Just niisuguse nime all käisid 
alates 18. oktoobrist 2019 
kuni maikuu lõpuni 2020 
koos 14 õppijat ja 2 õpetajat. 
Koostöös valmis 6 rahva-
riideseelikut, 7 ruudulist 
suurrätti ja 3 mitmemeetrist 
kangast, millest nüüd vaja 
veel vaid kampsunid/kuued 
valmis õmmelda. Toimus 
kangakudumise kursus. 

Seekordne kursus oligi 
just rahvarõivaste teemal, sai 
valmistada kas seelikut või 
komplekti juurde vajalikku 
sooja andvat suurrätti. Osale-
jate hulgas oli peaaegu pool-
tel juba rahvarõiva komplekt 
valmis ja oligi vaja nüüd 
midagi sooja andvat juurde 
teha. Mitmed meist aga ei 
olnud telgede taga eluski veel 
istunud. Kõiki meid õpetas ja 
suunas Kaie Kulper. Lõimed 
kääris ja materjalid hankis 
Maret Lehis. 

Need kaks naist on üt-

lemata entusiastlikud ja 
kangakudumise on nad oma 
südameasjaks võtnud. Nii 
on nad nakatanud mitmeidki 
meie hulgast ja vähemalt 
kahes kodus on nüüd teljed 
püsti ja naised, kes varem 
polnud telgedel kudunud, vu-
hivad ka iseseisvalt seelikuid 
ja suurrätte valmistada. 

Kõiki valminud töid saab 
elusuuruses vaadata ja katsu-
da 29. augustil Kehtnas Vana 
Aja Päeval.

Kursus viidi läbi Kehtna 
Klubi kangaklassis, mis oli 
meil juba mitu aastat kasu-
tuseta seisnud. Nüüd saime 
soetada puuduolevaid ja töid 
hõlbustavaid väiksemaid ja 
suuremaid vidinaid telgedele 
ja annetusena saime ka ühed 
paremad teljed kasutusse. 
Kursus toimus tänu Eesti 
Kultuurkapitali ja kohaliku 
omaalgatuse programmi toe-
le ja abile. Kehtna kangaklass 

on nüüd töökorras, puuduvad 
veel käärpuud. 

Plaanid on suuremadki, kui 
üks kursus. Sügisel kindlasti 
jätkame ja kutsume veelgi 
kangahuvilisi meiega liitu-
ma. Plaanis on ka tavalisi 
kaltsuvaipu kududa, nii et 
päris algajad saavad ka jõu-
kohased esimesed harjutused 
teha. Kindlasti aga võtame 
koos ette ka mõne põneva-
ma ja keerukama tehnika. 
Kõik huvilised Kehtnast ja 
kaugemalt on meile oodatud. 
Puhume teljele elu sisse!

Kursuse kokkukutsuja 
Anne Ummalas, Raplamaa 

Perenaiste Selts Pauliine

28. mail oli 8. klassi õpilane Rasmus Lind 
videosilla vahendusel Noorteühing Eesti 4H 
Järvamaa piirkonna ja Eesti Töötukassa poolt 
välja kuulutatud e-töötoas „Suveks tööle“. 
E-töötoad olid suunatud 13-17-aastastele 
noortele. Seal arutleti, mida peab tegema 
enne tööle asumist, kuidas ja kust leida tööd. 
Rasmuse sõnul oli põnev väljakutse koostada 
oma CV, millega ta esialgu poleks üksinda 
hakkama saanud, kuid nüüd juba suudab ta 
iseseisvalt seda vajadusel täiendada. 
30. mail esindas Rasmus Lind koos huvi-
juht Krista Mustoneniga Eidapere Edukaid 
videosilla vahendusel Noorteühing Eesti 4H 
arengukava 2021-2027 koostamise seminaril.   
   Seminari aitasid meil läbi viia MTÜ 
Võrumaa Partnerluskogu strateegiaekspert, 
koolitaja  Ivika Nõgel ja Setomaa ettevõtja 
Margus Timmo.  Seminaril arutleti, kuidas 
ülemaailmne pandeemia võib meie arengule 
kasulik olla, tehti tulevikuplaane, otsiti 
väljundeid ja ka seda, kuidas Eesti 4H oleks 
kõigile nähtav.

Eidapere koolipere nimel soovin kõigile 
päikeselist suvepuhkust!

Krista Mustonen,
Eidapere Kooli huvijuht

Enne kolmandat eluaastat on lapsele 
vaja turvalist kasvukeskkonda ja kõige 
olulisemad inimesed tema ümber on 
ema-isa ja pereliikmed. Kui vanematel 
on vaja tööl käia, tuleb appi võtta 
koduhoiuteenus, mida osutatakse lapse 
kodus, vajadusel 24 tundi ööpäevas.

Sageli on lapse hoidjateks lähivõr-
gustikust vanaema või mõni tore naab-
ritädi. Kui sellist võimalust ei ole, on 
vaja leida sobiv hoidja. Siin on abiks 
kutselised lapsehoidjad, kes oskavad 
parimal viisil toetada lapse arengut, 
nii kodu- kui ka päevahoius. Näiteks 
teeb hoidja hooldustoiminguid, mängib 
lapsega ning on sõbralik vastaja 
väikese inimese „miks?“ küsimustele. 
Usalduslikes suhetes arenevad kõige 
kiiremini lapse kõne, mälu, iseseisvus 
ning teised võimed.

Ridiradiralla OÜ juhataja Janne 
Liidik soovitab: “Perel tasub tutvuda 
enne lapsehoidjaga koostööle asumist 
lastehoid.ee kodulehel olevate doku-
mentidega. Lapsehoidja ametijuhend ja 
lapsehoiuteenuse kord on heaks abiks 
koduhoiu tingimuste ja maksumuse 
lepingu sõlmimisel. Soovitan uurida 
ka kohaliku omavalitsuse toetusvõi-
malusi.”

Selleks, et väikelaste peredel oleks 
parimate teadmiste ja oskustega 
abilised, algab 3. augustil Rapla 
Rahvakooli õppeklassis Ulata Käsi 
MTÜ lapsehoidjate koolitus. Kõik 
kursuse lõpetajad saavad taotleda 5. ta-
seme lapsehoidja kutset. Tööd otsivatel 
inimestel on õppimiseks võimalus 
toetust küsida Eesti Töötukassast.

Kehtna kaupluses pikka aega 
müüjana töötanud Külli Kuusemäe 

on hea näide tööalase ümberõppe 
võimalikkusest. Lapsehoidja kutse 
omandas ta 2019. aastal ja on uue 
erialaga igati rahul.

Mis Sind selles töös köidab?
Mulle on alati meeldinud väikeste 

lastega tegeleda. Lapsehoidja töö 
juurde sattusin tänu oma tuttavale, 
kes soovitas mind ühe väikese poisi 
vanematele. Nüüdseks olen üle kahe 
aasta selle toreda lapse arengule kaasa 
elanud ja tema edusammude üle rõõ-
mustanud. Mis on veel suurem tänu ja 
rõõm, kui väikese inimese kalli ja pai 
ning siiras rõõm minu nägemise üle?

Lõbus lugu lastega.
Lapselaps helistas mulle vanavane-

mate päeval ning soovis õnne. Minu 
küsimuse peale, kas täna on minu päev, 
vastas ta: „Ei, täna on vanavanemate 
päev, aga sina oled minu nana.“ 

Kuidas hakkama saada jonniva 
lapsega?

Nutvale lapsele püüan leida mõne 
teise tegevuse, mis viiks ta mõtted 
mujale, ja kui see ei aita, siis räägime, 
selgitame.

Miks on vaja kutsetunnistust ja kas 
soovitad seda eriala teistele?

Kutsetunnistus annab lapsevanema-
tele kindlustunde, et hoidja hoole alla 
võib oma lapse rahuliku südamega 
usaldada. Minu arust on lapsehoidja 
töö rõõmupakkuv ja huvitav. Soovitan 
seda kindlasti kõigile, kes armastavad 
lastega tegeleda.

Anneli Pärna, koolitaja

Kutselise 
lapsehoidja 
töörõõmud

Lõngast rätiniMis Eidaperes 
uudist?

Aive Mägi 
kootud kangast seelik.    

Foto: ANNE UMMALAS

Kehtna vana tankla plats (rohujahu plats).
Foto: VÕISTKOND ÕUNAID
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Oli aasta 2011, kui Lau 
külas alustas tegevust 
OÜ Woodlogers, Rain ja 
Tiia Tulbi pereettevõte. 
Eesmärk oli aren-
dada pooleli olevat 
puhkeküla. Nimeks 
pandi Laukataguse, 
mis tuletati Lau külale 
taanlaste poolt mine-
vikus pandud nimest 
Laucataux.

Kui pereettevõte Wood-
logers OÜ Laukataguse 
Puhkekülas tegevust 

alustas, olid seal olemas varem 
rajatud tiigid, suitsusaun ja 
mõned pooleliolevad ehitised. 
Tegutsetud on tänaseks 9 aastat 
ja selle ajaga on jõuliselt edasi 
arenetud. Korrastatud on vanad 
hooned, amortiseerunud raja-
tised on lammutatud ja loodud 
palju uut, mis on vajalik puhke-
küla igapäevasteks toimingu-
teks. Ehitatud on nüüdisaegne 
olmehoone tualeti ja duššidega, 
terrassi ja kaheksa ööbimis-
kohaga saunamaja, palkstiilis 
suvesaal koos suvemajaga, kus 
võimalik kuus inimesel ööbida. 

Puhkeküla kõige kõrgemale 
kohale on ehitatud Tuuliku-
maja, millel on vaateplatvorm 
ümbruse vaatamiseks ja samuti 
saab seal seitse inimest ööbida. 
Veekogude äärde on rajatud 
terrassid ja ujumissillad. Rai-
ni ja Tiia käe all on saanud 
Laukatagusest üheksa aastaga 
populaarne puhkekoht, kus käib 
külastajaid suvepäevi veetmas 
ja puhkamas nii kodu- kui ka 
välismaalt.

Laukataguse Puhkeküla 
asub Kehtna vallas Lau 
külas. Külastajate päralt 

on olmehoone, suvesaal, telki-
misala, kahe hektari suurune 
tehisjärv, kus saab ujuda ja kala 
püüda, puuküttega soome saun 
ning eksootiline suitsusaun. 
Territooriumil asub ka eraldi 
plats autokaravanidele, mis 
on aastate jooksul aktiivselt 
kasutust leidnud. Kõik see asub 
maalilise vaatega looduskaunis 
keskkonnas. 

Laukataguselt viivad mat-
karajad Keava mägedesse, 
Paluküla Hiiemäele ja Loosalu 
järve äärde. Ei ole kaugel ka 
pilkupüüdev Atla mõis ja mit-
med teised Raplamaa mõisad. 
Hetkel korraldatakse nendesse 
paikadesse matkasid partnerite 
abiga, tulevikus on plaanis neid 
ise korraldada. 

Rain ja Tiia Tulp on järk-
järgult Laukatagust arenda-
nud ning plaane on neil ka 
tulevikuks. Esmajärjekorras 
loodetakse valmis saada aas-
taid tühjalt seisnud palkhoone, 
kus praegu käivad põhjalikud 
renoveerimistööd.

Suvi on alanud. Tavapäraselt 
ootavad inimesed suve, et saaks 
puhata, aga Raini ja Tiia jaoks 
on seda lootust vähe. Suvi on 

nende jaoks kõige tihedam aeg, 
kui külastajaid võõrustatakse. 
Talv on see-eest rahulikum, kuid 
seda sinnamaani, kuni koosole-
mise hoone on valminud. Pärast 
seda saab puhkekülas üritusi 
korraldada aasta ringi. Veel enne 
koroonakriisi oli neil enamik 
suviseid nädalavahetusi välja 
müüdud. 

Tiia ütles, et kriis tegi omad 
korrektiivid ning järjest öeldi 
broneeringuid üles. Rahva-
rohkeid üritusi korraldada ei 
tohtinud ning ühtlasi valitses 
ka teadmatus tuleviku ees. 
Eriolukorrast väljumise järel 
on hakanud broneeringuid siiski 
tagasi tulema. 

Eriti tihedad on just nädalava-
hetused alates neljapäeva õhtust 
kuni pühapäevani. Peetakse 
firmapidusid, suvepäevi, pulmi, 
laagreid või lihtsalt kokkusaami-
si. Laukataguse asub Tallinnast 
kõigest 60 kilomeetri kaugusel 
ning on populaarne pealinnast 
tulevatele seltskondadele, aga 
Laukatagusele on leidnud tee ka 
Soome turistid.

 Tiia ütles, et aastate jooksul 
on sedasi tekkinud püsiklien-
did. Kõigepealt on nad tulnud 
Laukatagusele ühe korra, neile 
on hakanud seal meeldima ning 
nüüd ongi jäädud seda külasta-
ma. Teised inimesed on tulnud 
jällegi ettevõtte suvepäevadele 
ning hiljem naasnud koos mõne 
teise seltskonnaga.

Üks Laukataguse erilisi pärle 
on suitsusaun. See paitab silma 
juba eemalt vaadates. Et selleni 
jõuda, tuleb kõigepealt ületada 
sild, mis lookleb üle sinaka vee. 

Laukataguse veesilmad ongi 
kõik erilist sinakat tooni, mida 
põhjustab savine põhjakiht. 
Suitsusauna külastamine on 
nagu ajarännak muistsesse aega. 
Katusel kasvab rohtu ja muid 
taimi, andes hoonele nõia maja 
ilme. Tiia rääkis, et suitsusauna 
kütmine ja ettevalmistamine 
võtab aega olenevalt ilmast 
ja saunaliste arvust 5-8 tundi. 
Seal lõõgastumine on ühtlasi 
nii ihuline kui ka hingeline 
kogemus. 

Aja jooksul on Laukataguse 
Puhkekülas võõrustatud väga 
ägedaid sündmuseid. Näiteks 
korraldati 2016. aastal Rap-
lamaa maastikul maailma 
kõige raskem militaarvõistlus, 
Admiral Pitka luureretk. Sellel 
võistlusel osales sõjaväelastest 

moodustatud võistkondi lisaks 
Eestile üle kogu maailma. Võist-
luste staap ning juhtimiskeskus 
asusid toona just Laukatagusel. 
Praegu meenutab seda sündmust 
korraldajate kingitud tänukiri, 
millele on allkirja andnud too-
nane Kaitseliidu ülem brigaadi-
kindral Meelis Kiili. 

Traditsiooniks on kujunenud, 
et iga aasta suvel toimub Rap-
lamaa rattamaraton. Selle start 
ning võistluskeskus on viimased 
kolm aastat asunud samuti 
Laukataguse Puhkekülas. Tä-
navu on olukord koroonakriisist 
tingitud piirangute tõttu küll 
pisut teistsugune, kuid eelmistel 
aastatel on ühe korra suve jook-
sul nähtud kohapeal tõelist rat-
turite massi. Tõeline spordipidu 
Laukataguse õuel ja Lau külas. 

Tiia ja Rain tegelevad muide 
ka ise rattaspordiga. Samuti 
on Laukatagusel võõrustatud 
KEAT-laagrit (Kaitse end ja aita 
teist) Politsei- ja Piirivalveameti 
ning Päästeameti suvepäevi ja 
mitmeid teisi toredaid üritusi.

Märgiline aasta puh-
keküla arengus oli 
2017, kui valmis su-

vine peoruum, mis mahutab 150 
inimest. Suvesaalis saab pidada 
seminare, pulmi ja sünnipäevi. 
Ruumis on kõik vajalik tehnika, 
ka projektor koos ekraaniga. 
Samuti on eraldi nurk bändi 
jaoks. Enne seda oli olemas 
varjualune, aga sinna mahtus 
kõigest paarkümmend inimest. 
Esialgu pikendati peoruumi 
ajutise telgiga, kuid selge oli, et 
on vaja püsivat lahendust ning 
see valmis 2017. aasta mais. 
Tiia tõi välja, et väga mugav on 
see ka meie heitlike ja vihmaste 
ilmade korral, et keegi saju kätte 
ei jääks. Tagantjärele mõeldes 
oli suvesaali rajamine igati õige 
otsus. See ongi Laukataguse 
Puhkekülal võimaldanud vastu 
võtta suuri seltskondi. 

Aga saunades saunatamine 
või sündmuse korraldamine on 
kõigest üks osa puhkusest, mida 
Laukataguse pakub. Külastajate 
seas on populaarsed ratta-, 
jalgsi- ja rabamatkad ning kanuu 
või SUP-lauaga tiigil sõuda-
aerutada. Kõik need tegevused 
ja paljud teised mahuvad ühise 
nimetaja alla - elamuspuhkus. Et 
kõiki neid võimalusi pakkuda, 
teeb Laukataguse Puhkeküla 
koostööd mitmete heade koos-

tööpartneritega. Nii näiteks 
korraldab Suur Seiklus OÜ ees-
otsas Andres Läänega erinevaid 
matkasid ja mänge. 

Palju tööd on Laukatagusel 
aastate jooksul ära tehtud, aga 
palju seisab ka ees. Rain Tulp 
rääkis, et tulevikuvisioonis 
näevad nad mõlemad, et nende 
põhitöökohad asuvadki puh-
kekülas. Puhkemajandus on 
väga tundlik ala, et seda hästi 
teha, peab olema pidevalt selle 
sees. Praegu on Rain seotud 
metsandusega. 

“Täna ei ole see veel võima-
lik, aga ma näen, et tulevikus 
jääb metsandus minu jaoks 
tagaplaanile ning olen iga päev 
siin. Praegune põhitöö eeldab 
palju sõitmist ja organiseerimist 
ja sageli palju musta ning tühja 
tööd. Tahaks jääda rohkem paik-
seks, teha oma asja ning näha 
konkreetset tulemust kliendi 
rahulolu näol,“ rääkis Rain. 

Suur lootus on muidugi seo-
tud koosolemishoonega, mida 
ehitatakse PRIA rahastuse abiga 
ning mis peab valmima 2021. 
aasta lõpuks. See võimaldab ha-
kata külalisi vastu võtma aasta 
ringi. Valmivas koosviibimis-
hoones saab pidada seminare 
ja sünnipäevi ning pakkuda 
toitlustust. Praegu ostetakse see 
teenus täies mahus sisse.

 “See on minu kõige suurem 
unistus seoses valmiva hoonega, 
et saaks külalistele hommi-
kusööki valmistada, pakkuda 
kohvi ja kooki,” sõnas Tiia. 
“Tulevikuvisioon näeb samuti 
ette, et puhkekülas on lisaks 
meile veel kolm töökohta. Seda 
siis koka ja matkajuhtide näol, 
kuna plaanis on ise korraldada 
ratta- ja jalgsimatkasid kohali-
kel matkaradadel.”

Kõige värskem täiendus Lau-
katagusel on šoti mägiveised. 
Šotimaa Highlandsi piirkonnast 
pärit loomad on end mõnusalt 
paljudes Eestimaa paikades 
loodusesse sisse sättinud. Nüüd 
on nad ka Laukatagusel selleks 
eraldi ette valmistatud territoo-
riumil maastikku kaunistamas. 
Välimuselt majesteetlikud, ole-
muselt jõulised. Need loomad 
annavad puhkekülale juurde 
nii ürgset vaimu kui ka atrak-
tiivsust.

 Rain rääkis, et mägiveised 
sooviti endale hankida kindla 
eesmärgiga, kuna puhkeküla 
territooriumil on maid, mis 
kippusid võssa kasvama. Selleks 
tuli kõigepealt ka ise vaeva näha 
maaparandusega ja suurema 
võsa eemaldamisega masina-
tega. Selleks tehti projekt ja 
taotleti toetust Erametsakesku-
selt. Nüüdseks on tööd tehtud, 
maastik korrastatud ja ülejäänu 
eest hoolitsevad šotlased. 

Praegu läheb Laukataguse 
Puhkeküla igal juhul vastu 
tegusale suvele. Eelmiste aas-
tate kogemus näitab, et endale 
puhkehetke leidmine on pigem 
erand kui reegel. Eriti nädalava-
hetustel. Just siis kipub olema 
kõige rohkem sagimist.

Siim Jõgis

Lau külas areneb 
Laukataguse Puhkeküla

Laukataguse Puhkeküla linnulennult.                        Foto: AARE HINDREMÄE

Eelmisel aastal soetatud šoti mägiveised hoiavad puhkeküla 
metsaalused võsast puhtad.                                        Foto: AARE HINDREMÄE

Valla Vaatleja
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15. juunil algas Toosikannu 
Puhkekeskuses Kehtna valla 
malevasuvi, millest sai osa 19 
noort. Malevasse saamiseks 
osalesid noored Eesti Töö-
tukassa Raplamaa osakonna 
karjääriinfo spetsialistide Leho 
Rohtla ning Lili Saksingu 
läbiviidud töötubades Kaere-
peres ning Järvakandis. Pärast 
seda pidid malevlased Kehtna 
Vallavalitsusele esitama kan-
dideerimisdokumendid - CV ja 
motivatsioonikirja. Malevasse 
kandideerijaid oli 25, kuid kah-
juks kõigile kohti ei jätkunud.

 Enne tööle asumist viis 
Leho Toosikannus läbi veel 
tööohutuskoolituse ning pärast 
seda kirjutasid malevlased alla 
töölepingutele, said selga ma-
levasärgid ning kätte töökindad. 
Toosikannu Puhkekeskus rajas 
hiljuti uue 9 korvilise discgolf’i 
raja, mida malevlased aitasid 
viimistleda. Kahel päeval veeti 
teerajale saepuru, rehitseti ning 
koristati metsaalust. Tööd tehti 
tublisti ning rada sai ilusa ilme.

Esimese tööpäeva õhtul 
toimusid põnevad vabaajate-
gevused. Malevlasi külastas 12 
aastat tänavakunstnikuna te-
gutsenud Kevin Poll. Viidi läbi 
stencil-grafitti töötuba. Peale 
individuaalsete šabloonitööde 
maaliti üheskoos kileseinale 
malevagrafiti. Noored jäid töö-
toaga väga rahule, ka noorsoo-
töötajatest maleva juhendajad 

said kaasa lüüa. 
Kolmandal päeval alustasid 

Järvakandist pärit noored tööd 
Järvakandis ning Kehtna noored 
Kehtnas. Järvakandis aidati 
värskelt renoveeritud kooli ko-
limistöödel. Kehtnas aidati ette 
valmistada Kalju Laiapea vanu 
hobuvankreid, mida plaanitakse 
eksponeerida augustikuus Vana 

Aja Päeval. 
Neljapäeval tühjendati Järva-

kandi teenindusmajas kasutatud 
riiete kauplus ning koristati 
endises Järvakandi vallas kasu-
tusel olnud vana kuur. Viimasel 
päeval värviti Kehtna staadionil 
tribüüne ning lõpetati pidulikult 
nädal aega kestnud malev.

Oli väga positiivne näha, et 

noortel oli taskuraha teenimi-
seks ning töökogemuse saami-
seks suur tahe ning maleva saab 
kindlasti õnnestunuks lugeda. 
Kes sellel aastal malevasse ei 
saanud, neil soovitan kindlasti 
proovida järgmisel aastal. Koh-
tumiseni järgmisel malevasuvel!

Artur Ojasalu, spordi- ja 
noorsootööspetsialist

Järvakandi disc golf´i rada 
asutati peaaegu kolm aastat 
tagasi. 6. juunil peeti seal 
seni kõige kõrgetasemelisem 
võistlus – sarja “Tõuse. Naera ta. 
Sära.” üks etapp. See mee-
litas Järvakandi radadele 90 
mängijat, kes võtsid üksteiselt 
mõõtu neljas võistluskategoo-
rias. Samuti jagati tulemuste 
alusel ülemaailmseid PDGA 
reitingupunkte.

Võistlussarjas “Tõuse. Nae-
rata. Sära.” peetakse igal aastal 
kolm-neli etappi. Järvakandis 
toimus see võistlus esmakord-
selt. Disc golf´i mängija Artur 
Ojasalu rääkis, et tegemist on 
Eesti mõistes taseme poolest 
kolmanda võistlusega Eesti 
meistrivõistluste ja disc  gol fii 
liidu karikavõistluste kõrval. 
Esimese järgu mängijaid nagu 
Albert Tamm või Silver Lätt 
Järvakandis võistlemas ei näi-
nud, aga samas ei olnud see 
suunatud ka päris algajatele.

Järvakandi rada koosneb 18 
korvist, mis tähendab, et tege-

mist on täismõõtmetes rajaga. 
Eelmisel aastal toimusid seal ka 
Rapla maakonna meistrivõist-
lused. Harrastajad harjutavad 
seal iga päev. Järvakandi radade 
eelis on varieeruvus ja mitme-
külgsus. Raja hooldajad Marko 
Matson ja Artur Ojasalu on 
näinud kõvasti vaeva, et kogu 
kompleks tasemel oleks.

Üks Raplamaa disc golf´i 

veda jaid Alar Lepikult rääkis, 
et Järvakandi rajad on läinud 
paremaks iga aastaga. Ka koha-
peal teiste võistlejatega rääkides 
sai ta enamasti vaid positiivset 
tagasisidet. Lepikult rääkis, 
et Järvakandis vahelduvad ra-
dadel tõusud langustega ning 
kitsad viskekoridorid avaratega. 
Oma osa võistlejate oskuste 
proovilepanekul annavad ka 

veesilmad. Kõik see kokku 
teeb Järvakandist mitmekesise 
raja ning meelitab seeläbi suuri 
võistlusi ka tulevikus. Ühe eeli-
sena võib veel välja tuua keskse 
geograafilise koha Eestis, et 
võistlejatel oleks võimalikult 
mugav kohale jõuda.

Mõnes mõttes võibki väita, et 
6. juuni võistlus oli proovivõist-
lus. 18. juulil algusega kl 14  
on Järvakandis plaanitud läbi 
viia veelgi suurema osalejate 
arvuga võistlused. 19. juulil toi-
mub Järvakandis Eesti Discgolf 
Liidu Pro karikasarja etapp, kus 
võistlevad nii edasijõudnud kui 
ka algajad.

Kui heita pilk tulemustele, 
leiab edetabelitest ka kohalikke 
Raplamaa mängijaid. Alar Lepi-
kult sai oma võistlusklassis näi-
teks viienda, Raido Galjaev oma 
võistlusklassis samuti viienda 
koha ning Artur Ojasalu oli sa-
mas klassis üheksateistkümnes.

Siim Jõgis
ajalehest Raplamaa Sõnumid

Järvakandi Koolis toimetavad kergejõustiku- ja pallimänguringid. 
Treeningu üks osa on üldkehaline ettevalmistus ja selleks on vaja 
teatud varustust. Viimased aastad on selles suunas tehtud olulised 
sammud: lähiaastatel on lisandunud välijõumasinad, korralik 
ülakeha jõumasin jõusaali, sõudeergomeeter, hantlid jm.  

 Vallas välja kuulutatud konkurss huvitegevusringide tegevuse 
parandamiseks võimaldas ka sel aastal soetada päris mitu vajalik-
ku jõumasinat ja nüüdseks on kooli jõusaal komplekteeritud nii, 
et kõik lihasgrupid saavad ohutult ning mitmekesiselt arendatud: 
alaseljalihaste treeningpink, jalapress (saab jalgu tugevdada 
nii, et raskus ei mõjuta selga), jalalihaste plokkdrenažöör (reie 
esi- ja tagakülje lihased), Crosstrainer Spirit Fitness CE 800 (saab 
arendada kogu keha mõõduka ja kõrge pulsiga). On oluline, et 
seda varustust saavad õpilased edukalt kasutada koolitundides, 
trennis ja pärast kooli ning kõik huvilised vabal ajal.

Kooli juurde pannakse üles välijõulinnak BIGRIG S, kus on 
võimalus oma lihaste sitkust arendada nii koolitundides, vahetun-
dides kui ka vabal ajal. Täienes ka sulgpalliinventar ja saali saadi 
uued alumiiniumist jalgpalli/käsipalli väravad.

Nüüd tuleb kasutusele võtta ka võimla väike saal ning osa 
vahendeid sinna paigutada.

Margus Sepp

Järvakandi võõrustas seni kõige kõrgema 
tasemega disc golf´i võistlust

Töökas malevasuvi Kehtna vallas

Järvakandi Kooli jõusaal 
sai tublit täiendust

Tagumine rida - Dagne Oidsalu, Elis Nobel, Kaspar Sammal, Nikita Mežov, Kevin-Viktor Beresnev, 
Kenneth Kõrgeperv, Elisabet Vaikre, Tairo Roosioks. Eesmine rida - Kertu Reimal, Katariina Jakimenko, 
Mirtel Pärnpuu, Meribel Pärnpuu, Magnus Albri, Anna-Liisa Jõema, Kaur Vahtre, Kristina Eiland, Berit 
Haas, Jane Albri.        Foto: MARGIT KURVITS

Kehtna vallast oli discgolfirajal ainukesena Artur Ojasalu. 
Foto: MARGIT KURVITS

Aktiivsed jõusaali külastajad Indrek Oper ja Lauri Hollo, kes otsis 
välja ka parimad masinad, mis nüüd kõigile kasutada. 
                               Foto: MARGUS SEPP

20. juunil viidi Järvakandi heitesektorites läbi traditsiooniline 
kevadine heidete päev, mis tavaolukorras on kavas olnud 1. mail. 
Miks nii – teadagi, miks. Kuigi treeningheiteid on sel kevadel 
pigem vähevõitu tehtud, kujunes võistlus väga haaravaks ja 
võidutulemused olid meie küla kohta igati tublid. 

Naiste arvestuses saadi seekord kirja küll vaid üks tulemus, aga 
CT Ellen Kobin tegi oma esimesel odaviskevõistlusel tulemuseks 
15.58. Meesterahvad võistlesid ühises arvestuses, aga heitsid 
vahendit raskusega vastavalt oma vanusegrupile. Juba avaala 
kuulitõuge viis esikoha jagamisele. Madis Anni (M) ja Egert 
Tomingas (M) said kirja tulemuse 11.72, kolmas oli Kaspar 
Rasmus Eelmaa (M – 11.35). Odaviskes püstitas Kaspar Rasmus 
aga isikliku rekordi, ületades esmakordselt 50 m joone – esikoht 
tulemusega 50.21. Teine oli siin Egert (47.26) ja kolmas Madis 
(40.28). 

Kettaheites pani „võidu kotti“ vanameister Lembit Zahkna 
(M60), kes heitis kilost ketast 41.05, teine oli Väino Tara (M60 – 
34.33) ja kolmas Egert Tomingas (M – 33.26). Vasaraheites võitis 
Tanel Kurisoo (M – 38.40), teine oli Väino (34.25) ja kolmas 
seekord Lembit (33.60). Viimasel alal, raskusheites vahetus liider 
peaaegu iga katse järel ja lõpuks läks esikoht teist korda kahasse 
– Arto Kivisild (AP - 9,44 kg) ja Kennerth Reimets (BP – 7,26 
kg) saatsid mõlemad heitevahendi 14.40 m kaugusele, kolmas oli 
Lembit Zahkna (M60 – 9,44 kg). 

Kindlasti oli võistlus ajalooline mitmel põhjusel: toimumise 
aeg, kaks esikoha jagamist ja viie alaga seitse võidumeest. Kokku 
osales 14 heitjat, mis on samuti tubli number. Heidete mitme-
võistlus on kavas 19. septembril, kui midagi jälle vahele ei tule.

Margus Sepp

Heidete päev Järvakandis

Valla Vaatleja
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Vastab Kehtna Raamatukogu 
juhataja Silvi Lukjanov:

Kahe viimase aasta külastuste 
statistika näitab, et inimestel 
on kõige vähem aega tulla raa-
matukogusse juulis. Näiteks 
ülemöödunud aastal külastati 
juunis raamatukogu 710-l, aga 
juulis ainult 420 korral. Eelmise 
aasta juulis on kahe suvekuu vahe 
väiksem. Numbrid näitavad, et 
augustis tõuseb raamatukogu 
külastatavus taas peaaegu tuhande 
ligi kuus. Nii tundus mõistlik ka 
raamatukogutöötajatel puhata 
koos lugejatega juulis kolm nä-
dalat. 

Nüüd, kus saime tagasisidet, 
et raamatukogu suvel kolmeks 
nädalaks kinni minek on tekita-
nud inimestes pahameelt, oleme 
üheaegselt nii hämmingus kui 
ka tänulikud. Hämmingus, et 
ei tahetud-juletud tulla rääkima 
meiega otse. Tänulikud, et ini-
mesed andsid oma murest teada. 
Meid märgati. Järelikult oleme 
kogukonnale vajalikud. See on 
hea tunne!

Muidugi tuleme oma lugejatele 
vastu. Kui teie tahate lugeda, 
oleme meie valmis teile selleks 
raamatuid laenutama. Nii tuleme 
puhkuse ajal teid teenindama. 
Kahe viimase aasta juulikuu 
külastuste statistika näitab, et 
suurim külastatavuse päev Kehtna 
Raamatukogus on esmaspäev. 
Sellele tuginedes avame kolmenä-
dalase puhkuse ajal raamatukogu 
külastajatele 13. ja 20. juulil kell 
10-18.

Kohtumisteni raamatukogus!

Lugeja küsib: 
Miks valis Kehtna 
Raamatukogu 
tänavu 
kollektiivpuhkuse 
juulis?

Kehtna valla raamatukogud olid 
kogu eriolukorra aja avatud, küll 
erilisematel tingimustel ja lugejatele 
vähesemal ajal, kuid kõik, kes lugeda 
tahtsid, seda ka said. Kevadkuude 
märts-aprill-mai eelistatumad raama-
tud lastele ja täiskasvanutele toovad 
ilmekalt välja piirkonna eripära ka 
lugemiseelistustes.

Kehtna raamatukoguhoidja Tiina 
Vaher kinnitas, et kevad oli eriline 
kõigile, kuid raamatukogudes käis 
töö edasi. „Raamatud liikusid ja kes 
lugeda tahtis, sai seda teha,“ lausus ta. 
Kel kindlad lugemissoovid, neile käis 
raamatupakkide komplekteerimine 
kiiresti. Kes eelistavad lugemisvara 
valimisel raamatut enne ise käes 
hoida ja sirvida, neil tuli rohkem 
usaldada raamatukoguhoidja valikuid 
ja soovitusi. 

Valtu raamatukoguhoidja Signe 
Mürkhain lisas, et laste seas on siiani 
populaarsed kõik Martin Widmarki 
raamatud, täiskasvanud loevad meel-
sasti uudiskirjandust. „Kuna Mihkel 
Tiks on Raplamaalt pärit, loevad 
kohalikud tema teoseid päris suure hu-
viga. Meelsasti loetakse ka kergemaid 
naistekaid,“ märkis ta. 

Keava raamatukoguhoidja Evelin 
Saare teatas, et tema lugemispiirkonna 
täiskasvanud eelistavad jätkuvalt kri-
miraamatuid ja elulugusid ning lastel 
annab tooni kooli kohustuslik kirjan-
dus. Ingliste raamatukoguhoidja Pille 
Matt kinnitas, et kõige populaarsemad 
on eesti kirjanikud. „Ilukirjandust 
laenutati 58 korda ja lasteraamatuid 
54 korda. Hea tulemus, olen rahul,“ 
lausus ta. Eidapere raamatukoguhoidja 
Anne Idvand nentis, et põnevikud, 
reisimine ja ajalugu on need teemad, 
mis pakuvad jätkuvalt suuremat huvi 
Eidapere lugejatele. 

Järvakandi raamatukoguhoidja Rita 
Merekivi meelest näitab raamatute 
pingeritta sättimine vaid lugejate 
aktiivsust. „Mõni lugeja hoiab väga 

head raamatut nii-öelda kinni ja see 
ei saa kuidagi TOP-i pääseda. Teisalt 
on nii mõnigi raamat selline, et lugeja 
tagastab selle kiiresti, kuna talle ei 
meeldinud selle autori see teos,“ 
selgitas ta. Head lugemist!

Suvel lugev laps saab 
Haapsallu, täiskasvanut 

ootab üllatus

Kehtna valla raamatukogudes toi-
mub sel suvel lastele suvelugemine 
ja esmakordselt ka täiskasvanutele 
lugemissärts, mõlema programmi 40 
aktiivsemat tunnustatakse

Laste suvelugemisprogramm “Suve-
raamat” toimub seitsmendat aastat ja 
on mõeldud 1.-9. klassi õpilastele. 
Lisaks ootame osa võtma ka lugemise 
selgeks saanud koolieelikuid. Iga pro-
grammis osaleja saab endale küsida 
raamatukogust lugemispassi, kuhu 
koguda suve jooksul loetud raamatute 
eest templeid. Lugemiseks võib valida 
meelepäraseid raamatuid raamatu-
kogudes soovitatud nimekirjadest. 
Loetud raamatu(te) kohta palume täita 
raamatukogust saadud küsitlusleht 
või joonistada raamatu põhjal pilt 
(A4) - siis saab lugemispassi templi. 
Tublimad on need, kes loevad rohkem 
raamatuid ning koguvad kõige enam 
templeid. Aktiivsemad 40 saavad 
kutse septembris tunnustusreisile 
Haapsalu ja Läänemaa muuseumide 
lasteprogrammi “Aardejaht”. Suve-
programm “Suveraamat 2020” kestab 
8. juunist 31. augustini.

Esmakordselt innustame suvel loe-
tud raamatutest teada andma ka täis-
kasvanuid. Programm “Lugemissärts” 
on mõeldud kõikidele teile, kes te 
leiate aega ka suvel lugeda. Soovi-
jatel palume küsida raamatukogust 
lugemispassi ja koguda sellesse suve 
jooksul loetud raamatute eest temp-
leid. Templi saab siis, kui loetud 
raamatu kohta annate ka väikese 

hinnangu, kas meeldis, mis meeldis 
ja kellele soovitate. Lugeda võib 
meelepäraseid raamatuid. Tublimad 
on need, kes loevad enim raamatuid 
ning koguvad kõige enam templeid. 
Suveprogramm “Lugemissärts 2020” 
kestab 10. juunist 31. augustini ja 
septembris ootab 40 paremat üllatus. 

Kehtna Raamatukogus 
särab digigraafika

Juunist kuni peaaegu augusti lõpuni 
püüab Kehtna Raamatukogu külasta-
jate pilke maagiliste illustratsioonide 
looja Made Balbati digigraafika näi-
tus, mis loodud muinasjuttude ainetel.

Näitust üles pannes kõneles 1960. 
aastal Tallinnas sündinud ja Kehtnas 
elav Eesti Kunstnike Liitu kuuluv 
Made Balbat, et muinasjutud on talle 
alati meeldinud. „Ema kirjandusini-
mesena luges mulle neid palju ette. 
Nii tõmbab kohe muinasjuttude poole. 
Neis on ka palju ainet loovusele,“ arut-
les ta vastuseks küsimusele, kuidas 
sünnib digigraafika just muinasjutu 

ainetel.
Kui naine valiti 2015. aastal il-

munud „Eesti imemuinasjuttude 
kuldraamatu” illustreerijaks, ei ka-
helnud ta enam, et tema soov on ka 
edaspidi just muinasjuttudele oma 
digigraafika töödes nii-öelda uus 
elu anda. Ta usub, et muinasjutud 
kõnetavad omal moel meid kõiki ja 
soovib, et näituse külastaja saaks 
pilte vaadates meenutada just neid 
hetki, mõelda just neid mõtteid, mis 
temal muinasjuttudega tulevad. Made 
Balbat on lõpetanud Eesti Riikliku 
Kunstiinstituudi graafika erialal, spet-
sialiseerudes raamatuillustratsioonile.

Kehtna Raamatukogus on näitusele 
seatud ligi 20 Made Balbati digigraafi-
list teost. Lisaks näituse vaatamisele 
saab osta ka Made Balbati digigraafika 
loominguna valminud tasse, kotte ja 
külmkapimagneteid. Näitus-müük on 
raamatukogu lahtiolekuaegadel avatud 
kuni augustikuu lõpuni.

Silvi Lukjanov, 
Kehtna Raamatukogu

Viis aastat tagasi fantaseeris 
Ilmar Tomusk oma raamatus 
„Digipöörane kool“, et kogu 
õppetöö toimub digitaalselt. 
Selle aasta kevadel sai kirja-
niku fantaasiast reaalsus. 

Nii sattusime ka meie, Valtu kooli 
esimese klassi õpilaste vanemad, taas 
koolitee algusesse. Koos oma lastega 
õppides saime aimu, mida õpetajatöö 
endast tegelikult kujutab. Olukord 
nõudis kõigilt natuke harjumist ja 
harjutamist. Meie laste klassijuhataja 
Ebe Luige asus tahvli eest ekraani ette 
ja õpetaja Elerinist sai üleöö telefoni-
nõustaja. Arutlesime oma lastega, 
millised on nende distantsõppe muljed.

Kodus õppimise juures meeldis 
neile see, et ei pidanud nii vara ärkama. 

Juuste kammimine ja riidesse panek 
võis oodata. Õppida sai endale sobival 
ajal ja sobivas tempos. Palju abi oli 
sellest, et koolitööde tegemiseks ja 
esitamiseks kasutati keskkondi, millega 
lapsed olid koolis juba varem kokku 
puutunud. Abi sai küsida vanematelt, 
õdedelt-vendadelt või helistada klassi-
juhatajale ning õpetaja Elerinile. Oma 
küsimustele vastuste leidmiseks pöör-
duti ka kõiketeadva Google’i poole. 
Rõõmu tegid õpetaja Ebe valmistatud 
videod. Neid salvestusi oli põnev igal 
hommikul oodata. Lastele meeldis, et 
õpetaja luges ilmekalt ette jutukesi ja 
luuletusi. Kuulata sai üksinda, ilma et 
keegi krabistaks. Naljaga pooleks öeldi, 
et siis ei pidanud ise nii palju lugema. 

Matemaatika ja loodusõpetuse üles-
annete videod olid sageli abiks, kui 
ülesande lahendamine osutus oodatust 
keerukamaks. Videot üle vaadates ja 

õpetaja selgitusi veel kord kuulates 
leidsid ülesanded lahenduse. 

Palju rõõmu ja vaheldust pakkusid 
kunsti- ja käsitööharjutused. Olles 
oma töö esitanud, saatis õpetaja Ebe 
vastu foto enda joonistusest või meis-
terdusest. Laste arvates olid need nii 
ilusad. Elevust tekitasid kokkamise 
tunnid. 1. aprilli naljakad võileivad 
lasid laste fantaasial lennata. Õpetaja 
jagatud maitsvaid retsepte sai kodus 
igaüks ise järele proovida. Loodetavasti 
leidis õpetaja laste saadetud retseptide 
hulgast samuti uusi maitseelamusi.

 Projektõppe nädalal tutvustasid 
lapsed ja õpetajad oma hobisid. Õpetaja 
Ebe hobisid vaadates leidsid lapsed, et 
neil on klassijuhatajaga samad hobid, 
kuid oli ka palju uut ja põnevat. Arva-
takse, et õpetaja on enam-vähem kõike 
oma silmaga näinud ja oma kätega 
teinud. Õpetaja Ebe üllatas kevadkuude 

sünnipäevalapsi, kui ta käis ja poetas 
kingikoti päevakangelaste koduukse 
taha. See tekitas lastes erilise tunde.

Laste arvates oli distantsõpe põnev, 
kuid edaspidi sooviks nad õppida koos 
sõpradega koolis. Kohtumist õpetajate 
ja sõpradega igatsetakse väga. Seda 
ootust aitasid väheke leevendada ühi-
sed vestlusringid Zoomi vahendusel. 
Nende kõnede kirjeldamiseks kasutati 
enamasti sõnu naljakad ja lõbusad ning 
seda, et sai sõpru näha. Väga meeldisid 
päikeseprillide loosimised, mida õpeta-
ja Ebe nende kõnede ajal tegi.

Kooliaasta lõpetati klassiruumi ase-
mel värskes õhus. Olime klassijuhataja 
ja lastevanematega kokku leppinud, et 
koguneme 9. juuni õhtul Kaereperes 
ja Lelles. Seda ikka selleks, et lapsed 
saaks kätte oma esimese tunnistuse. 
Kingituseks kaasa õhupall lapsele ja 
šokolaadimedal, mille õpetaja palus 

edasi anda inimesele, kes kodus 
õppimise ajal kõige rohkem abistas. 
Õpetaja Ebe andis ka vanematele üle 
tunnistuse, mis kinnitas koduõpetaja 
koolituse läbimist. Teiste ainete hulgas 
olid fotograafia ja videokunst. Kooli-
tööde esitamine arendas kõigil just seda 
digioskust. 

Õpetaja Ebe tänas, et läbi selle oli tal 
võimalus piiluda laste kodusesse maa-
ilma, mis avas uusi tahke nende isik-
suses. Õpetaja loodab, et distantsõpe 
jääb ühekordseks kogemuseks. Tema 
eelistab suhelda lastega näost näkku, 
mitte läbi ekraani. Maiustamiseks 
pakkus õpetaja Ebe lastele muffineid 
– üks kirjum kui teine. Just sama kirju, 
kui oli see esimene kooliaasta.

Aitäh, Õpetaja Ebe ja Õpetaja Elerin!

1. klassi laste juttude põhjal 
Karin Moisar

Lugemiseelistused erilisel kevadel

Meie digipöörane kevad

Made Balbat oma töödega Kehtna Raamatukogus. Foto: SILVI LUKJANOV
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KUULUTUSED
Ostan väiksema talukoha (alates 1,5 ha) otse oma-
nikult. Võib pakkuda ka talukohaks sobivat maad 
või vana talukohta. Tel 511 3155, e-post: aksel@
novacleaner.ee

Koristan Teie territooriumi risustavast vanarauast. 
Viin ise ära. Hind kokkuleppel. Tulen kohale iga 
ilmaga. Tel +372 5821 0714

6. juulil kell 20.00
„Vana ja uus“
BRIGITTA-SELESTINE PETROPAVLOVA (orel)
MARINA ŠTŠIGORETS-SOKOLOVA (saksofon)
Kavas J. P. Sweelinck, N. Bruhns, J. S. Bach, 
P. Süda, H-A. Stamm

10. juulil kell 22.00
Öökontsert „Juuliöö džäss“

TIINA ADAMSON (laul)
KERTU AER (kontrabass)

DAG WEIBEL (kitarr)
Kavas tuntud džäss-standardid ja omalooming

12. juulil kell 17.00
Lõppkontsert „Hetked eesti muusikaga“
KIRKE AER (viiul)
KRISTEL AER (orel)
Kavas J. Rheinberger, H. Eller, A. Kapp, E. Mägi, R. Eespere

Sissepääs TASUTA, annetused Juuru ajaloolise 
pastoraadihoone renoveerimiseks.

Toetavad:  Helikunsti sihtkapital ja Raplamaa ekspert-
grupp, EELK Juuru Mihkli kogudus, Rapla vald

LIIKUMISKOLMAPÄEVAD
JÄRVAKANDI TERVISERAJAL

Alustame 10.06-23.09, 
igal kolmapäeval kella 18.30-20.
Kokku saame TUPIKUS- Õunapuu all

MIDA KOOS TEEME?
• Räägime liikumisest
• Liigume terviserajal
• TEIE SOOVIL- aitame jooksuplaanidega, 
            teeme koos jooksu- ja jõuharjutusi
• Jookseme, kõnnime, teeme kepikõndi 
  ja mahub ka rattaga sõitma.

Eesmärk: JIM – TIMM – OM või tervis
   Paneme kirja tervise km ja … üllatus ka

Rajal näeme- wellod- www.jim.ee 

Puurkaevude ja maasoojus-puuraukude puurimine, 
projekteerimine ning hooldus.
Vee- ja kanal oonitorustiku rajamine, reoveemahutite, isatsi
septikute, biopuhastite, süvaveepumpade ja veefiltrite 
paigaldus ning hooldus.

Vee- ja kanal oonitorustiku rajamine, reoveemahutite, 

+372 5569 4310; taavi@puurvesi.ee                        puurvesi      

www.puurvesi.ee 

KIRIKUTEATED
EELK Rapla Maarja-Magdaleena kirikus:

Pühapäeviti kell 12 armulauaga 
jumalateenistus

Kolmapäe viti kell 20 muusikaõhtud
Reedel, 17. juulil kell 20 kontsert “Georg Ots 

100” - Jassi Zahharov ja Marko Matvere
Pühapäeval, 19. juulil kell 12 kuldleeri 

jumalateenistus, kuhu on oodatud kõik need, 
kelle leerist möödub tänavu 50, 60 või 70 

aastat. Osavõtust palume eelnevalt teatada tel 
5565 0722 või 485 5470, e-post: rapla@eelk.ee

Rapla kihelkonnapäeval, Maarja-
Magdaleena päeval kolmapäeval, 22. juulil:

kell 10 mälestusringkäik Rapla kalmistul,
kell 12 armulauaga jumalateenistus, jutlustab 
Nõo koguduse õpetaja ja Valga praostkonna 

praost Mart Jaanson, 
laulab Nõo koguduse segakoor,

kell 13.30 kihelkonnapäeva supp kirikuaias,
kell 14.30 jututuba pastoraadi saalis - 

Tõravere observatooriumi astronoom Laurits 
Leedjärv kõneleb teemal “Teised päikesed, 

teised maailmad”

Kehtna Peetri kirikus:
Reedel, 10. juulil kell 19 Rapla Kirikumuusika 
Festivali kontsert - klarnetiduo Marten Altrov 

ja Martin Kuusk
Laupäeval, 1. augustil kell 15 
segakoori August07 kontsert

Pühapäeval, 30. augustil kell 15 
armulauaga jumalateenistus

Järvakandi Pauluse kirikus:
Pühapäeval, 5. juulil kell 15 
armulauaga jumalateenistus

Pühapäeval, 2. augustil kell 15
 armulauaga jumalateenistus

Pühapäeval, 16. augustil kell 15 
Pauluse kiriku 24. aastapäeva 
armulauaga jumalateenistus

Surnuaiapühad:
Lelle kalmistul 11. juulil kell 11

Juuru kalmistul 12. juulil kell 11
Järvakandi alevis 19. juulil kell 15 

(toimub Pauluse kirikus)
Vahastus 19. juulil kell 14

Kehtna kalmistul 26. juulil kell 15, 
järgneb armulaud Pauluse kirikus
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Hildegard Kalajärv

85 
Veera Anosovitš

 Helvi Tuisk
 Aino Kipper

 Heldi Eelmaa
 
80 

Arvo Jõema

UUS VALLAKODANIK MÄLESTAME

Urmas Möldri
Jelena Saariste
Väino Vaikmets
Valve Parind

Metsakeskus.ee

Ostame kasvavat metsa, põllumaad 
ja metsakinnistuid hinnaga 

kuni 10 000 eurot/ha. 
Kinnistud võivad olla tehtud raietega 

või asetseda piiranguvööndis.
Tel: 56 111 900

Ralf Ringo

Eidapere Jahiselts mälestab pikaaegset 
jahimeest ja avaldab kaastunnet 
lähedastele 

VÄINO VAIKMETSA 

kaotuse puhul.

Järvakandi
 päästekomando 

pakub tööd 
PÄÄSTJALE.

Kandidaadilt eeldame:
• Keskharidus
• Vähemalt B-kat juhiluba 

- C-kat vaja omandada
• Hea tervis ja hea 

füüsiline vorm/
ujumisoskus

Pakume:
• Töö on 24-tunnistes 

vahetustes ja keskmiselt 
7-8 vahetust kuus, seega 
piisavalt vaba aega.

• Päästja eriala õpe 
SKA päästekoolis - 
tasustatakse

• Puhkus 35+ päeva aastas

Kontakt ja info:
Marko Matson
 tel 528 9261

marko.matson@rescue.ee

Valtu Pensionäride Klubi 
SUVINE SÜNDMUS

neljapäeval, 9. juulil Aljemäe talus.
Koguneme seltsimaja juures kell 13.

Õnnitleme neid, kellel suvel sünnipäev.
Laua katab Liina.  Võta kaasa 5 eurot.
Osalemisest teata Tiiule tel 526 2722 

või Helgile tel 5394 1539 
esmaspäevaks, 6. juuliks.

70 
Gennadi Oržanikidze

 Urmas Läll
 Malle Puda

 Vladimir Uski
 Matti Laanemets

 
65 

Lea Kuldsepp
 Elle Linamäe
 Aadi Õunpuu
 Ene Kaarus

 Helve Jefimova
 Koit Kimmel

 Galina Važenina
 Heino Brecher

 Mati Lõpp
 Marje Hlevnjuk

 Eha Toru

 60 
Eve Uusen 
 Külli Sepp
 Avo Vahtre
 Maie Kadak

 Ulvi Randmäe
 Margarita Priskus

 Ülle Kalda
 Arik Markna

4. augustil kell 12.00 Aljemäe talus 
„Siberlaste“ kokkutulek. 

Registreerimine tel 5597 1872 
Liina Kuusemäe



16 Valla Vaatleja Sündmused ja teated

vali aeg ja koht
sinu peolaua või ürituse toitlustuse korraldab:

Peolauad, 
sünnipäevad, 

banketid, 
firma üritused,
tüdrukute- ja 

poisteõhtud 
 jõululauad, 

matuselauad jne.

1. augustil kell 15.00 
Kehtna Peetri kirikus suvine 
PÄRASTLÕUNAKONTSERT. 

Segakoor August07. 
Kontsert on TASUTA


